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PRVI DAN ZASEDANJA 23. KONGRESA KP SOVJETSKE ZVEZE

Brežnjev je ponovno predložil sestanek s KP Kitajske 
Obrazložil je pogoje za dosego miru v Vietnama
Izrazil je pripravljenost za tretjo konferenco komunističnih strank, «ko bodo pogoji zanjo 
zreli» - Poudaril je, da bo SZ nadaljevala s politiko miroljubne koeksistence - Obširno je

obravnaval sovjetska gospodarska vprašanja
MOSKVA, 29. — V veliki dvorani kongresa v Kremlju se 

je zadel ob 10. uri 23. kongres KP Sovjetske zveze ob navzoč
nosti okrog 6000 delegatov in gostov. Po raznih formalnostih, 
med katerimi so počastili spomin Palmira Togliattija in Mau-
rica Thoreza in indonezijskih-----------------
komunistov, izvolili 75-član- 
sko predsedstvo in 25-člansiko
tajništvo ter razne komisije, je 
pod predsedstvom Suslova pre
bral svoje poročilo prvi tajnik 
KP SZ Leonid Brežnjev. Njego
vega govora televizija ni odda
jala, temveč je skrčeno vsebino 
posredovala tiskovna agencija 
Tass.

Ko je govoril o mednarodni poli
tiki je Brežnjev dejal, da ZDA ne 
morejo več nadzorovati svojih za
veznikov, da ne obstaja več ((brez
pogojna vera v nevarnost sovjet
skega napada«, t. j. tista formula, 
katere so se ZDA posluževale, da 
bi držale svoj blok strnjen. Po 
drugi strani pa se je povečal ame
riški napad: ZDA tekmujejo v obo
rožitvi, grozijo z razširitvijo spo- 
iada v Jugovzhodni Aziji, toda sle- 
emi korak v tem «escalaticmu» bofi

povzročil, da bodo Sovjetska zveza 
in druge socialistične države pove
čale pomoč Vietnamu. «Prav zaradi 
vietnamske krize so se naši odnosi 
z ZDA poslabšali«, je dejal Brež
njev in nadaljeval: ((Ponavljam svo
je zaupanje v politiko miroljubne 
koeksistence, toda izvajanje te po
litike zahteva, da ZDA prenehajo s 
svojimi napadalnimi akcijami in da 
razumejo, da miroljubna koeksisten
ca ne pomeni sporazuma med ve
likimi silami na škodo majhnih 
držav « Brežnjev je nato govoril o 
Zahodni Nemčiji in opozoril na ne
varnost «osi Bonn-Washington», ki 
bi povečala napetost v Evropi. Za 
Erhardov uradni govor v Bunde- 
stagu je dejal, da je dokaz, kako 
Zahodna Nemčija nadaljuje z revan- 
šistično politiko in zato Sovjetska 
zveza ne bo nikoli pristala, da bi 
bonska vlada dobila v roke jedrsko 
orožje.
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VČERAJŠNJI SESTANEK V SPLITU

Jadransko sodelovanje 
Tanjug o noti bonske vlade
Sodelovanje Jugoslavije z latinskoameriškimi državami

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 29. — Gospodarstve

niki obalnega področja Jadrana so 
na današnjem sestanku v Splitu 
pozdravili pobudo jugoslovansko- 
italijanske gospodarske zbornice, 
da se poiščejo nove možnosti za 
širše sodelovanje obalnih jadran
skih področij Jugoslavije in Italije. 
Na sestanku je ugotovljeno, da so 
nekatera podjetja in posamezni
kraji tega področja že vzpostavili 
neposredno blagovno izmenjavo, 
zadnje čase pa tudi industrijsko 
kooperacijo. Da bi se pa to sode
lovanje povečalo, je potrebno izvr
šiti neke spremembe v deviznem 
režimu in uskladiti predpise o usta
novitvi konsignacijskih skladišč.

Posebno pozornost so na sestan
ku posvetili tudi napredku turizma. 
Izvolili so koordinacijski odbor z 
nalogo, da prouči vse možnosti go
spodarskega sodelovanja obalnega 
področja Jugoslavije z obalnim 
Področjem južne in srednje Italije 
m uskladi pobude jugoslovanskih 
Podjetij.

V zvezi z zunanjepolitično pote
zo bonske vlade, ki je nedavno po
slala noto vladam o politiki miru,

' T7 : i _fDANES
Italijansko politično življenje je 

V temačnem ozračju sodišč in črne 
kronike. Danes se prične proces 
Proti avtorjem študentovskega Usti. 
ča «La Zanzara«, objavljene so bi
le podrobnosti o zadnjih uspehih 
Policijske akcije proti mafiji, jav- 
bi tožilec je zahteval ostre kazni 
*a sindikaliste ter člane notranjega 
odbora mestnih stražnikov v Geno- 
vi, v Milanu pa je prišlo do pra
nega preplaha aaraaf telefonskih 
sporočil, da je pod sodno palačo 
Postavljena bomba in zaradi česar 
*o skoro nameravali preložiti pro
ces, kjer je govora o protimilita- 
zističnih letakih. V ta okvir tudi 
bedvomno spada »odkritje« kasači- 
je, da so zloglasne preiskave dija
kov liceja »Parini« ne samo povsem 
Zakonite, temveč tudi po zakonu 
Obvezne in zaradi česar, se lahko 
Skuša proces o »Zanzari« preložiti. 
JTajniki pokrajinskih federacij 
PSDI, ki so zainteresirane na biiž- 
Ojih upravnih volitvah, so v bistvu 
begativno odgovorili na predlog 
LK psi glede skupnega nastopa. 
Ib je prvi ostrejši spor med PSI 
■n PSDI v procesu socialističnega 
Združevanja. Končno besedo pa 
•bia seveda CK PSDI, ki se bo se- 
•tal v kratkem, ki pa bo verjetno 
Osvojil stališče pokrajinskih tajni
kov zainteresiranih federacij.

Od mednarodnih dogodkov bo 
Pod povečevalnim steklom politlč- 
bih komentatorjev danes brez dvo- 
*ba predvsem dolgo poročilo Brež- 
Zijeva na 23. kongresu KP Sovjet
ske zveze. Vse kaže, da spada med 
bi,jvažnejše postavke poročila ob- 
bovitev sovjetskega predloga za se- 
•janek s KP Kitajske v Pekingu 
k|i Moskvi, v prepričanju, da bo 
[bogoče obnoviti enotnost komuni- 
•Učnega mednarodnega gibanja. Sl- 
n*r pa poročilo ni vsebovalo ne 
Jutranje ne zunanjepoUtlčnih po- 
fZavk, ki bi se v čemerkoli razli. 
kovale od politike, ki jo Sovjetska 
•Veza vodi po padcu Hruščova.

Hkrati pa so bile oči mednarod
nega javnega mnenja uprte v Pa- 
JJ*. kjer Je na sestanku itirinaj- 
Jf'h atlantskih zaveznikov amerl- 
'ki državni podtajnik govoril o po
jdem konkretnih posledicah fran- 
foškega izstopa iz NATO. Med dru
žbi so ugotovili, na pr. da bo sa- 
jbo premestitev atlantskih enot iz 
Jz»ncije ter njihova namestitev 
,/Vgje, precej draga: stala bo več 
,0 milijonov dolarjev.
. lutri bo pozornost vsega sveta 
JsZedotočena na Anglijo, kjer bo- 

parlamentarne volitve, za katere 
je že sedaj gotovo, da bodo 

huigali laburisti.

razorožitvi in evropski varnosti, di
plomatski urednik Tanjuga ugotav
lja, da je vlada Zahodne Nemčije 
napravila poskus, da se na svoj na
čin vključi v nove tokove v zahod
ni Evropi, ki jih je izzvala politi
ka Francije. Čeprav vsebina note 
v bistvu ne kaže, da je Bonn od
stopil od svojih stališč, zapušča 
vendarle vtis konstruktivnosti in 
željo, da se zmanjšajo dvomi v po
litiko Bonna. Očitno pa je, ugotav
lja Tanjug, da je Bonn z meta
njem krivde na druge, posebno na 
Sovjetsko zvezo, za nerešena vpra
šanja v Evropi, izbral čudno me
todo, da bi prepričal drugo stran 
v iskrenost svojih želja.

Potem ko na kratko citira vsebi
no note, Tanjug ugotavlja, da je 
spodbudno da Bonn vendarle sodi, 
da se najtežja vprašanja med na
rodi lahko rešijo na miroljuben in 
miren način. Očitno pa je, zaklju
čuje Tanjug, da Bonn ne more pri
čakovati, da bo s to pobudo zmanj
šal dvome, ki jih je ustvaril s svo
jo dosedanjo politiko. Zato bo moč 
pravi pomen in smisel bonske po
bude lahko oceniti samo na pod
lagi nadaljnjih akcij zahodnonem- 
ške vlade.

Odbor za zunanje zadeve in med
narodne odnose zveznega sveta 
zvezne skupščine je na današnji 
seji razpravljal o vprašanjih in gi
banjih v Južni Ameriki. Po uvod
nih besedah jugoslovanskega vele
poslanika v Braziliji Branka Zeca, 
ki je podal kratek pregled doga
janj v Latinski Ameriki, posebno 
v Braziliji, in med drugim pouda
ril, da obstajajo zelo široke mož
nosti za aktivno sodelovanje Jugo
slavije z državami tega področja, 
posebno na gospodarskem in kul
turnem področju, so udeleženci v 
razpravi (Veljko Vlahovič, Vladi
mir Popovič, Koča Popovič in dru
gi) poudarili, da se latinskoameri
ške države vedno bolj usmerjajo 
na politiko nepovezanosti in da je 
v zvezi s pripravami za svetovno 
gospodarsko konferenco potrebno 
vložiti napore za tesnejše dvostran- 
sko sodelovanje Jugoslavije z drža
vami Latinske Amerike. Na koncu 
seje Je predsednik odbora Vladi
mir Popovič obvestil člane odbora, 
da Je predsedstvo zvezne skupšči
ne sprejelo predlog odbora za zu
nanje zadeve glede sklicanja sestan. 
ka zastopnikov evropskih parla
mentov.

B. B.

Vojna v Vietnamu
SAJGON, 29. — V Danang Ed 

Hue je danes mir, čeprav Je ozrač
je po zadnjih študentskih nemi
rih še vedno napeto. Državn' urad
niki so proglasili trodnevno stav
ko, da podpro zahteve študentov, 
da se ustanovi civilna vlada. V ki
no dvoranah v tej zvezi ne pred
vajajo vladnih propagandnih fil
mov. Prišlo je do težav s preskr
bo, glede česar ugotavljajo študen
ti, da Je vlada preprečila pošiljke 
mesa in drugih potrebščin.

V Srednjem Vietnamu je več ba
taljonov «marines» skušalo obkoli
ti vas Phuoc loč. Ameriške vojake 
je sprejel ogenj strojnic, ko so se 
skušali izkrcati iz helikopterjev. Po 
ameriških vesteh je bilo ubitih 43 
pripadnikov osvobodilnega biganja 
in Je v bojih sodeloval sam bata
ljon Južno-vietnamske vojske. Zju
traj se je bitka končala, ko so viet
namski bojevniki izginili iz obroča.

Belgijski kralj v Italiji
RIM, 29. — Danes je predsednik 

republike Saragat svečano pozdra
vil belgijskega kralja Baldovlna in 
kraljico Fabiolo, ki sta prispela v 
Italijo na uradni obisk. Ob tej pri
ložnosti sta se sestala belgijski zu
nanji minister Pierre Harmel z ita
lijanskim zunanjim ministrom Fare 
fanijem ter sta proučila dvostran
ske odnose.

izvodnja dvignila samo 17 odst. kar 
je oviralo splošno napredovanje. O- 
menil je tudi nekatere težave v 
industriji ter poudaril nujnost, da 
se odstrani razliko med proizvod
njo težke in lahke industrije. Po
sebej je omenil negativne posledice 
slabe žetve lani in leta 1963. Go
voril je nato o neupravičenih po- 
skuših preobrazbe številnih »kolho
zov« v «sovhoze» ter predlagal, naj 
bi se kongres izrazi) o volitvah 
vodstev kolhozov v pokrajinah, de
želah, republikah in v centru Nato 
je navedel mnogo statističnih po
datkov glede proizvodnje in zbolj
šanja življenjske ravni prebival
stva.

Precejšnji del svojega govora je 
govornik posvetil petletnemu načr
tu. Dejal je, da je poskus s pet
dnevnim delovnim tednom uspel. 
Zato se bo sedaj najprej prešlo na 
41 urni petdnevni delovni teden, kar

Nato je Brežnjev obsodil prega
njanje in ubijanje komunistov v In
doneziji omenil pomoč, ki jo So
vjetska zveza daje državam v raz
voju in ponovil pogoje za rešitev 
mednarodnih vprašanj. Ti pogoji 
so: prekinitev ameriškega napada 
na Vietnam; umik ameriških in o- 
stalih tujih čet iz Južnega Vietna
ma; vietnamsko ljudstvo mora sa
mo odločati o svoji prihodnosti; 
skleniti se mora mednarodni spo
razum o prepovedi širjenja jedrske
ga orožja; jedrsko orožje ne sme 
priti v roke Zahodni Nemčiji; usta
noviti se morajo brezatomske cone 
v raznih delih sveta; jedrske drža
ve ne smejo prve uporabiti atom
skega orožja; skleniti se mora spo
razum o napovedi tudi podzemeljskih 
jedrskih eksplozijah.

Potem je Brežnjev govoril o od
nosih Sovjetske zveze do posamez
nih držav, ter med drugim izjavil, 
da so se ti odnosi precej zboljšali 
s Francijo, kar bo okrepilo varnost 
Evrope. Na gospodarskem področju 
so se zboljšali odnosi tudi z Italijo 
in SZ je pripravljena nadalje razši
riti svoje odnose z njo. Za Veliko 
Britanijo je Brežnjev dejal, da je v 
odnosih z njo trenutno nekak pre
mor ter da se bo šele videlo, kakš
ni bodo v prihodnosti. Nekaj pozi
tivnega je tudi v odnosih z Japon
sko, vendar te odnose ovira pri
sotnost ameriških oporišč. Zadovo
ljive so zveze z osvobodilnimi giba
nji in z državami, ki so pred krat
kim dobile neodvisnost, pri čemer 
je Brežnjev navedel ZAR, Alžirijo,
Mali, Gvinejo, Brazzavilski Kongo 
in Burmo. Ko je zaključil poročilo 
o mednarodnem položaju, je pouda
ril zlasti nenehni razvoj sodelova
nja med socialističnimi državami.

Poseben del svojega govora je 
posvetil Brežnjev sporu s Kitajsko.
Dejal je, da je znano, da je KP SZ 
predložila Kitajcem sestanek pri 
vrhu, ki naj bi bil v Moskvi ali Pe
kingu. «Naše vabilo še vedno ve
lja«, je poudaril Brežnjev ter do
dal, da je «enotnost vseh komuni
stičnih sil nujna zlasti sedaj za
radi nesramnih napadov imperiali
stov na socialistične države.« «V 
vsakem trenutku smo pripravljeni 
ponovno proučiti s KP Kitajslse 
obstoječe razlike, da bi našli poti 
in sredstva za njihovo odstranitev 
na podlagi načel marksizma - leni
nizma, ker smo prepričani, da bo
sta naši partiji in naši narodi pre
brodili končno vse težave in se 
vnovič združili v borbi za skupno 
stvar«, je dejal Brežnjev.

Nato je izjavil, da stvarnost uči, 
da so desni in levi odkloni nevar
ni predvsem tedaj, ko so poveza
ni s pojavi nacionalizma in šovini
zma kakšne velike države ter s po
javom hegemonizma. ((Stališče KP 
SZ«, je rekel Brežnjev, «glede med
narodnega komunističnega gibanja 
je znano.« Pri tem je omenil med
narodne konference komunističnih 
strank iz leta 1957 in 1960 ter do
dal, da je KP SZ za tretjo medna
rodno konferenco, «ko bodo pogoji 
zreli«. Toda okrepitev enotnosti zah
teva sledeče pogoje: nevmešavanje 
v notranje zadeve drugih strank, 
vzajemna podpora in mednarodna 
solidarnost. KP SZ nasprotuje ((sle
herni obliki hegemonije in je za 
resnično internacionalistične in e- 
nakopravne odnose med vsemi 
strankami.« KP SZ zagovarja tudi 
dvostranske ((sestanke z bratskimi 
partijami in takih sestankov je bilo 
v zadnjem letu in pol več kot 250 
s predstavniki 60 strank.«

Velik del svojega govora je po
svetil Brežnjev notranjim zadevam 
v ZSSR zlasti pa gospodarstvu. Za 
kmetijstvo je dejal, da se je pro-
................. .

Jutri volitve
0

v britanski parlament
Napovedujejo odločno zmago laburistov

stvo stranke. Predlagal je tudi, naj 
se ukine posebni urad za rusko re
publiko. Predložil je še nekatere 
spremembe statuta glede funkcij.

Brežnjev je govoril tudi o vpra
šanjih kulture ter poudaril, da bo 
KP SZ še »nadalje usmerjala aktiv
nost umetniških organizacij in usta
nov ter jim dajala največjo podpo
ro«. Rekel je, da je «stranka nas
protna administrativnim intervenci
jam in samovoljnim ukrepom glede 
umetnosti.« Toda hkrati je pouda
ril ((leninski princip partitizma u- 
metnosti« in «razredno stališče pri 
presoji vsega, kar se dela na pod
ročju kulture.« Omenil je tudi Si- 
njavskega in Daniela ter dejal, da 
je z njim sovjetsko ljudstvo ravna
lo tako, kot sta ta dva »renegata 
zaslužila.«

Brežnjev je bral svoje poročilo 
do 16.40. Sledilo Je poročilo revi
zijske komisije. Kongres se bo na
daljeval jutri zjutraj.

Iz Alžira poročajo, da je delega
cija Nacionalne osvobodilne fronte 
Alžirije zapustila kongresno dvora
no. V nekaterih alžirskih krogih tr- 
dijo, da je delegacija zapustila dvo
rano zaradi protesta proti navzoč
nosti nekaterih komunističnih de
legatov, ker je delovanje KP Alži
rije propagandno, a jo je Brežnjev 
kljub temu v pozdravnem govoru 
omenil.

Danes se prične proces 
o študentovskem listu «La Zanzara»

Vznemirljive telefonske vesti o bombi pod milansko sodno palačo 
«Juridični precedens kasacije - Nova odkritja o zločinih «malije» 

Proces proti stavkajočim občinskim stražnikom v Genovi

Demonstracije v Milanu zaradi »Zanzare«

V Milanu je prišlo na sodišču do paničnega ozračja, ko so 
najprej ob 12.55 in kasneje okrog 15. ure neznanci telefonira
li, da je v palači postavljena bomba, ki bo kmalu eksplodirala. 
Izvedli so izredne varnostne ukrepe, poklicali so minerje, poli
cisti pa so sodno poslopje strogo zastraždli. Vendar vse kaže, 
da je bil alarm nepotreben, ker niso našli niti sledu bombe in 
so predstavniki sodišča kasneje izjavili, da gre ali za psihično 
neuravnovešene osebe, ali pa za «neslane šale«. Vse je že kaza
lo. da bodo morali zaradi teh vesti prekiniti razpravo proti o- 
sebam, ki so obtožene, da so razširjale protimilitaristične izja
ve.

BREŽNJEV

pa bo treba storiti postopoma tako, 
da bodo imeli od tega korist de
lavci in država. Nato je povedal, 
da trosi država okrog 11 milijard 
rubljev za pokojnine in izjavil, da 
se bodo starostne pokojnine zvišale 
in da bodo kolhoznike upokojevali 
na podlagi istih pogojev, ki veljajo 
za delavce in uradnike. Dodal je, 
da se bo nadaljevalo tudi z zniža
njem in odpravo davčnih bremen 
na plače. Rekel je, da petletni načrt 
predvideva nove ukrepe za zboljša
nje življenjske ravni.

Brežnjev je navedel tudi nekaj 
številnih podatkov o KP SZ, ki šteje 
sedaj 12 milijonov 471 tisoč članov 
in kandidatov, t. j. 2 milijona 755 
tisoč več kot za časa 22. kongresa. 
Socialna sestava članstva je nasled
nja: delavcev je 37,8 odst., kmetov- 
kolhoznikov 18,2, uradnikov in dru
gih pa 44 odst. Več kot polovica 
članov nima še 40 let. Se prav po
sebno je Brežnjev poudaril spošto
vanje partijske demokracije in po
trditev kolektivnega vodstva. Pred
ložil je, naj bi se prezidij vnovič 
imenoval ((politbiro« ali «politični 
urad«, ki je dejansko vrhovno vod-

HAROLD VVILSON
LONDON, 29. — Prihodnji četrtek 

bodo parlamentarne volitve v vsej 
Veliki Britaniji. V volilnih sezna
mih je vpisanih 35.968.385 volivcev 
in volivk. Toda volilna udeležba bo 
verjetno največ 80-odstotna (pred
lanskim 77,1 odst.) V volilnih sezna
mih so vpisani angleški državljani, 
ki so dopolnili 21 let starosti. Vo
lilnih okrožij je 630, ki so porazde
ljena na štiri dežele: Anglija, Škot
sko, Galles in Severno Irsko. V 
vsakem okrožju bo izvoljen tisti 
kandidat, ki bo prejel navadno ve
čino glasov. Vseh kandidatov je 
1.707 za 630 poslanskih mest v po
slanski zbornici. Konservativci kan
didirajo po enega kandidata v vsa 
kem okrožju razen v enem, kjer

bo kandidiral ponovno dr. Horace 
King, laburist in «speaker« poslan
ske zbornice. Laburisti kandidirajo 
v 621 okrožjih, liberalci v 311, ko
munisti pa v 57 okrožjih. Predlan
skim so zmagali laburisti in so do
segli 317 sedežev, konservativci 303, 
liberalci pa 9.

Napovedovalci tudi danes ponav
ljajo predvidevanja, da bodo labu
risti odnesli veliko zmago, in sicer 
z večino 12 odst. Predsednik labu
ristične vlade Wilson je izjavil, da 
ga ta gotovost nekoliko skrbi, da 
kak laburist spričo te gotovosti 
ne bi Sel glasovat. Konservativni vo
ditelj Heath pa je izrazil dvome v 
utemeljenost napovedovanja laburi
stične zmage.

...... ................................................................................ .

BALL NA SESTANKU ŠTIRINAJSTIH

Premestitev enot NATO iz Fronti je 
bo stala vet sto milijonov dolarjev

«Koledar» izvajanja izstopa iz NATO je de Murville sporočil 
Ballu, ki je včeraj naštel štiri važna atlantska vprašanja

PARIZ, 29. — Danes dopoldne se je sestal pod predsedstvom 
generalnega tajnika Brosia najprej atlantski svet, kateremu je 
ameriški državni podtajnik George Bali poročal o položaju v 
Vietnamu in o nekaterih drugih vprašanjih NATO ter organov 
katere zadeva sklep pariške vla
de. Popoldne pa so se sestali
zunanji ministri in podtajniki 
štirinajstih atlantskih držav. 
Sestanek je trajal tri ure in pol 
in tudi tokrat je imel glavno 
besedo George Bali, ki je poročal 
o stališču vlade ZDA do razvoja 
v okviru sklepov pariške vlade.

Bali je govoril predvsem o vo
jaških posledicah izstopa Francije 
- NATO, ki zadevajo ne samo

pu iz NATO. O tem je pisal že 
včeraj dnevnik »France Soir», in 
sicer da bo Francija umaknila svo
je častnike iz glavnega štaba NA
TO do konca julija letos.

Včeraj sta poslali svoje odgovo
re Franciji na sporočilo o izsto
pu še vladi Zahodne Nemčije in 
Nizozemske. Sicer pa Jcomentator- 
ji trdijo, da je francoski »kole
dar« sporočil de Murville včeraj 
že podtajniku Ballu ter da je ta

Tajniki federatij PSDI 
proti skupnim listam

Poročilo Corone o turizmu in predstavah 
Zasedanje vsedržavnega sveta KD

Danes dopoldne se je na sedežu Jutri popoldne se sestane vsedr- 
predsedstva vlade sestala pod pred- žavni svet KD, ki mora po statutu

((koledar« precej «elastičen». Ob
enem pa se trdi, da je pripravila 
francoska vlada nov dokument, ki 
ga je konec prejšnjega tedna odo
bril de Gaulle in ki vsebuje vse 
datume o izvajanju francoskih 
sklepov.

Predsednik vlade Pompidou pa 
je včeraj po televiziji navedel že 
znane vzroke o izstopu Francije 
iz NATO, predvsem pa je pouda
ril, da se hoče Francija izogniti 
takemu spopadu, ki se nje ne ti
če. Poleg tega pa integracija, iz 
katere je izključena atomska bom
ba, za Francijo nima nobenega

iz NATU, ki zadevajo ne samo — «•-----•>.....- ------- —- — «- — P°mena.
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ves sistem letalske obrambe ter 
vprašanja, ki so povezana s »siste
mom takojšnjega alarma v pri
meru napada«. Nato je govoril o 
francoskih vojaških enotah v Nem
čiji in zavrnil francosko tezo, da 
je treba to vprašanje rešiti z dvo
stranskimi pogajanji. oca^naval 
je razna vprašanja v zvezi z at
lantskimi oporišči in z oporišči 
ZDA v Franciji. Kot je znano, je 
francoska vlada zahteva'a, da bi 
morali postaviti ta oporišča pod 
francosko poveljstvo ali pa jih 
premestiti drugam, kar poraja ne
katera zelo važna vprašanja, ki 
zadevajo predvsem novo namesti
tev teh oporišč ter v zvezi s tem 
vprašanje raznih naprav, pred
vsem pa vprašanje stroškov pre
mestitve in ureditve novih opo
rišč. Glede ameriških in kanad
skih oporišč v Franciji je Bali 
dejal, da so bila ustanovljena kot 
»podpora« NATO in se morajo za
radi tega zanje zanimati vsi za
vezniki. Ameriški podtajnik je o- 
pozoril, da vsa ta vprašanja ne 
smejo odvrniti pozornosti zavezni
kov z drugih številnih zelo važ
nih problemov, ki so:

1. Načrtovanje v okviru NATO 
glede razvoja atlantskih sil, ki se 
dela vsakih pet let ter da je NA
TO sedaj — na podlagi decembr
skih sklepov — v prvem letu no
vega petletnega razdobja.

2. Napori, da se še bolj okrepi
jo premične atlantske sile v zve
zi s sedanjimi vajami na Skandi
navskem polotoku.

3. Delo posebnega odbora at
lantskih obrambnih ministrov, ki 
sedaj proučujejo jedrsko vpraša
nje.

4 proučevanje uporabljanja no
ve tehnologije prometnih serdstev 
in letalske obrambe kot sestav
nega dela naporov za moderniza
cijo obrambnega sistema NATO.

Končno je Bali poudaril John
sonove besede, da je »pot za re
formo NATO v pogajanjih ne pa 
v izolaciji«. Vse, kar je Bali po
vedal, ni bilo uradno sporočeno, 
temveč se ie zvedelo iz »ameri
ških uradnih krogov«.

Sicer pa vse kaže, da bo glav
no vprašanje, ki ga bodo načeli 
s francosko vlado, vprašanje stro
škov za premestitev atlantskih, a- 
meriških in kanadskih enot iz 
Francije. Ta premestitev bo ver
jetno stala več milijonov dolar
jev in prispevati bo morala, vsaj 
delno, tudi Francija. Vsekakor se 
bodo današnji razgovori nadalje
vali. Vendar pa datum prihodnje
ga sestanka še ni določen.

Medtem pa je francoska vlada 
izročila danes Italijanskemu po
slaniku v Parizu Fornariju odgo
vor na italijansko noto od 26. tm. 
Podobne odgovore so prejeli tu
di poslaniki ZDA, Anglije in Za
hodne Nemčije Dobro obveščeni 
krogi pravijo, da vsebujejo ti od
govori »koledar«, ki se ga name
rava francoska vlada držati pri 
izvajanju svojega sklepa o izsto-

sedstvom ministra Piccionija ko
misija, ki je pričela s proučevan 
njem reforme bolnišnic. Prisotni 
so bili: notranji minister Taviani, 
minister za zdravstvo Mariotti, mi
nister za sodstvo Reale, minister 
za javno vzgojo Gui, minister za 
proračun Pieraccini, minister za 
delo Bosco ter podtajniki za no
tranje zadeve, za javna dela in za 
zaklad.

Danes so se sestali v Rimu po
krajinski tajniki PSDI, ki so zain
teresirani pri bližnjih upravnih vo
litvah. Na sestanku je bilo prisot- 
nih 28 tajnikov federacij PSDI iz: 
Ascoli Pičeno, Avellino, Bari, Be- 
nevento, Cagliari, Caserta, Catania, 
Cosenza, Ferrara, Ftrenze, Foggia, 
Forll, Latina, Lecce, Mantova Mes- 
sina, Neapelj, Novara, Padova, Pa
lermo, Potenza, Rovigo, Teramo, 
Trapani, Benetke, Rim, Genova in 
Piša

Pokrajinski tajniki PSDI so spre- 
jeli stališče glede predstavitve kan
didatnih list za junijske upravne 
volitve. Odločili so se za ločene li
ste med PSI in PSDI glede glav
nih krajev pokrajin in dežel, da je 
treba obravnavati vsak primer po
sebej glede občin, kjer se voli po 
proporcionalnem sistemu in da naj 
se predstavijo skupne liste s PSI v 
občinah ,ki imajo manj kot 5.000 
prebivalcev. Tajništvo PSDI je ob 
zaključku sestanka sporočilo, da 
bodo jutri poročali na seji izvršne, 
ga odbora, ki bo kasneje poročal 
centralnemu komiteju stranke in 
ki bo sprejel dokončne odločitve.

Očitno gre za prvi resni spor 
med PSI in PSDI, saj sta obe 
stranki zavzeli diametralno na
sprotni stališči glede bližnjih uprav
nih volitev. PSI namreč vidi v 
skupnih listah prvi korak in pri
četek konkretne akcije za »sociali
stično združevanje«, PSDI pa izva
ja strogo volilno aritmetiko, na 
osnovi katere predvideva, da bo na 
volitvah napredovala in bo tako 
imela močnejše adute v rokah v 
razpravi o združitvi.

Danes so se prvikrat sestali na 
skupnem sestanku predstavniki šti. 
rih strank levega centra dežele 
Sardinije, ki so se naglo sporazu
mele, da predložijo za predsednika 
Paola Dettorija namesto doseda
njega predsednika Corriasa. Detto- 
ri je član KD.

odobriti delovanje stranke v zvezi 
z vladno krizo. Istočasno mora vse. 
državni svet KD izvoliti novega 
predsednika, ker je senator Piccio- 
ni dal ostavko. Gre za izvedbo ob
veznosti, da bo KD na to mesto 
izvolila poslanca Scelbo. Istočasno 
se bo pričela tudi dokaj ostra raz
prava v zvezi z odnosi med struja
mi demokristjanske stranke in so 
v tej zvezi predstavniki levice že 
pred dobrim mesecem dni podali 
ostavko. Vsedržavni svet bo pričel 
zasedanje ob 16.30 s poročilom ge
neralnega tajnika Rumorja.

V poslanski zbornici je minister 
Corona med razpravo o proračunu 
govoril o okrepljeni turistični de
javnosti

Minister je ugotovil, da Je itali
janski film v preteklem letu pre
segel pričakovanja tako po obsegu 
kot po kvaliteti. Navedel je, da so 
lani v Italiji izdelali 180 filmov, 
medtem ko so jih v Veliki Britaniji 
69, v Franciji 88, Španiji 97 in Za- 
padni Nemčiji 55. Indeks obiskoval
cev je bil stabilen, čeprav je v pre
teklih letih zabeležil občutno /ni
žanje, inkaso filmov v Italiji pa je 
znašal 190 milijard lir in je bil naj
višji v Evropi, pri čemer odpade 
44 odstotkov na italijanske filme.

Glede gledališč je minister Coro
na navedel razveseljive podatke o 
oživljeni dejavnosti dramskih kot 
opernih gledališč in koncertnega ust
varjanja. V dramskih gledališčih se 
je v zadnjih dveh letih zvišalo šte
vilo gledalcev za 25 odstotkov in Je 
sedaj v Italiji devet uradno prizna
nih stalnih gledališč in 39 gledali
ških skupin (med katerimi je u- 
radno vključeno tudi naše Slovensko 
gledališče), poleg tega pa še se
dem univerzitetnih gledališč.

V senatu Je imel predsednik Mer- 
zagora pomirjevalni govor v zvezi z 
incidenti, do katerih je prišlo med 
zasedanjem o škandalih INPS. Mer- 
zagora Je po dolgotrajni preiskavi 
namreč ugotovil, da levica ni kri
čala, da so demokristjani «sokrivci 
Aliote«, temveč samo da so »solidar
ni z Alioto«, kar naj bi predstav
ljajo bistveno razliko pri oceni. Se
nat je razpravljal o ustanovitvi ti
soč mest dodeljenih profesorjev, 
ki jih bodo ustanovili v organikih 
univerz in ki bomo vmesni člen med 
asistenti in rednimi profesorji. ,

V isti sodna palači se bo ju
tri v veliki dvorani pričel pro
ces proti trem študentom lice
ja Parini, proti ravnatelju in 
proti lastnici tiskarne, v kateri 
so tiskali sedaj že splošno zna
no številko študentovskega li
sta «La Zanzara« s člankom 
«Kaj menijo današnja dekleta«. 
Proces bi moral biti v dvorani 
prve sekcije kazenskega sodišča, 
toda ta dvorana je premajhna, da 
bi lahko sprejela pet obtožencev, 
številne odvetnike, še številnejše 
novinarje in množico radovedne
ga občinstva. Zato so sklenili, da 
bodo, kot ob podobnih priložno
stih, uporabili veliko dvorano, ki 
jo sedaj urejujejo.

Sodišču bo predsedoval prvi 
predsednik kazenskega sodišča dr. 
Luigi Bianchi D’Espinosa, stran
ska sodnika bosta dr. Lodovica 
Landi in dr. Camillo Passerini. 
Javni tožilec bo dr, Oscar Lanzi, 
ki je že vodil sodno preiskavo in 
ki je tudi »slekel« oba mladolet
na študenta.

Na zatožni klopi bodo sedeli: 
Marco De Poli star 17 let, dijak 
drugega razreda klasičnega lice
ja, ki je prejel v vseh predmetih 
red 8 z izjemo italijanščine, kjer 
je prejel red 9 in ki je bivši rav
natelj inkriminiranega študentov
skega lista; Marčo Sassano, star 
17 let; Claudia Beltramo Ceppi 
stara 17 let; dijakinja drugega li
ceja; ravnatelj liceja Parini prof. 
Daniele Mattalia in lastnica ti
skarne Aurelia Terzaghi.

Obtožnica pravi, da sta prof. 
Mattalia in dijak De Poli obdol
žena kršitve člena 16 in členov 
1 in 5 tiskovnega zakona Obtož
ba namreč pravi, da je . ravnatelj 
gimnazije kršil dolžnosti javnega 
funkcionarja, ker ni nadzoroval 
»periodičnega lista«. Dijak De Po
li pa je izdal list, ki ga ni regi
striral, kot to predvideva člen 5 
zakona o tisku.

Prof. Mattalia, dijaka Marco De 
Poli, Marco Sassano ter dijakinja 
Claudia Beltramo Ceppi so oblo
ženi kršitve člena 14 zakona o ti
sku, ker je ravnatelj odobril čla
nek »Kaj menijo današnja dekle
ta«, ki so ga objavili omenjeni 
mladoletniki in ki vsebuje bese
dilo, ki lahko »žali moralni čut 
otrok in mladoletnikov in pred
stavlja zanje povod za pohujša
nje«. Obtožnica pravi da so av- 
torji v uvodu postavili vprašanja 
o položaju žene v naši družbi, o 
njenih težavah, o odnosu do vzgo
je, kulture, morale, religije, za
kona in dela, da pa končujejo »z 
orisom seksualnih odnosov vpra
šanih študentk, katerih odgovori 
so objavljeni v grobih izrazih, 
brez pomislekov ter tako, da lah
ko pohujšajo otroke in odrašča
joče«.

Glede dveh »zločinov« obtožu
jejo prof. Mattalio obtožilnih oko- 
liščin, ker je kršil svoje dolžno
sti javnega uslužbenca, medtem 
ko obtožnica priznava dijakom o- 
lajševalno okoliščino mladoletno- 
sti. Lastnico tiskarne Aurelio Ter
zaghi končno obtožujejo kršitve 
členov 58 kazenskega zakonika m 
14 zakona o tisku, »ker je tiskala 
periodično izdajo lista brez pred
videne registracije in ni uvedla 
dolžnega nadzorstva nad inkrimi
niranim člankom«. Končno jo dol- 
že tudi kršitve predpisov, ker ni 
poslala štirih dolžnostnih izvodov 
preturi in dolžnostnega izvoda 
prokuri.

Kasacijsko sodišče je tik pred 
pričetkom teea procesa »odkrilo« 
zanimiv »juridični ^recedens«, po 
katerem ie obvezno narediti »kar
toteko mladoletnika« in zaradi če
sar se lahko celotna pravda o di
jaškem listu »La Zanzara« odloži. 
Urednice lista 17-letne Claudie 
Beltramo Ceppi namreč niso pre
gledali, kar naj bi po teh prav
nih določilih lahko predstavljalo 
izgovor za odložitev sodne obrav
nave.

V zvezi z včerajšnjimi vestmi o 
preganjanju zločinov »mafije«, ki 
jih je v poslanski zbornici sni>. 
ročil minister za notranje zadeve 
Taviani, so bile danes objav!ie^e 
razne podrobnosti. Tako je bilo 
uradno sporočeno, da so v tej 
zadnji akciji izdali 42 zapornih no. 
veli, od katerih se 27 nanaša na 
osebe, ki so bile že zaprte.

RIM, 29. — Danes je po vsej Ti 
liji stavkalo milijon dvesto tis 
gradbenih delavcev. Stavko so m 
glasile vse tri sindikalne organi: 
olje, ker ni prišlo do oogaianf 
obnovitev delovne pogodbe. V kri 
kem se bodo sestala tajništva gra 
benih delavcev, ki bodo preuči 
položaj in ki bodo razpravljala 
nadaljnjih akcijah.

Vsedržavna tajništva sindikaln 
organizacij kovinarjev so proglasi 
24-umo stavko zasebnih in državn 
siderurgičnih podjetij, ki bo 5. ap 
la v zvezi z obnovitvijo delovne p 
godbe.
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. včeraj: najvišja temperatu- 
14.2, najnižja 8, ob 19. uri 10.2; 

vlaga 48 odst., zračni tlak 1009. 2 
narašča, veter 10 km severovzhod
nik, nebo pooblačeno, morje sko
raj mirno, temperatura morja 9.4 
stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 30. marca

Branimir
Sonce vzide ob 5.50 in zatone ob 
18,29. Dolžina dneva 12.39. Luna 
vzide ob 10.47 in zatone ob 2,30 

Jutri, ČETRTEK, 31. marca
Benjamin

S SINOČNJE SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Soglasno odobrena resolucija z zahtevo 
po dodelitvi bencina po znižani ceni

Vsi svetovalci obsojajo ravnanje italijanskih carinskih oblasti na 
meji z Jugoslavijo - Minister Natali pride v soboto za več dni v Trst

Tržaški občinski svet je sinoči so
glasno odobril resolucijo, ki zahte
va dodelitev Trstu posebnega kon
tingenta tekočega goriva po zniža
ni ceni, ki so jo predložili sveto
valci Puppi (KD). Pittoni (PSI) in 
Lovero (PSDI). Resolucija se skli
cuje na sedanjo krizo prodaje ben
cina v Trstu zaradi kupovanja ben
cina v Jugoslaviji in ugotavlja, da 
bi dodelitev posebnega kontingenta 
bencina po znižani ceni to stanje 
izboljšala, kar bi tudi vplivalo na 
manjši nakup raznih živil onstran 
meje. Potem ko je v resoluciji re
čeno, da bi bil ta ukrep v korist 
ne samo mestnemu in deželnemu 
gospodarstvu ampak tudi celotne 
države, ker bi delno omejil beg 
italijanske valute v inozemstvo, se 
v njej poudarja, da rešitve seda
njega položaja v zvezi z bencinom 
ni moč iskati v popravku člena 38 
videmskega sporazuma, ki omogoča 
lastnikom obmejne propustnice na
kup bencina na jugoslovanski stra
ni, ampak je treba rešitev iskati s 
sprejemom ukrepov, ki bodo ta po
ložaj odpravili in ki bodo v skladu 
z duhom in črko omenjenega med
narodnega sporazuma, ki je mnogo 
prispeval k izboljšanju odnosov med 
obmejnim prebivalstvom. Zato trža
ški občinski svet zahteva dodelitev 
Trstu posebnega kontingenta teko
čega goriva po znižani ceni, kot je 
to sedaj v veljavi v goriški pokra
jini in v Dolini Aosta.

Razprava o tem vprašanju se je 
začela že na petkovi seji in se je 
včeraj zaključila. V imenu predla
gateljev je resolucijo obrazložil de- 
mokristjanski svetovalec Puppi, ki 
je najprej ugotovil, da zahtevo po 
dodelitvi tržaški pokrajini kontin
genta bencina po znižani ceni ni 
mogoče tolmačiti kot neki privile
gij, ampak kot pravico, ki jo ima
jo vse prizadete kategorije, da se 
jih zaščiti. Poleg tega pa je ta ukrep 
potreben v sedanjem zapletenem 
gospodarskem položaju mesta, ki 
izhaja iz določenih obmejnih spo
razumov med Italijo in Jugoslavijo.

Ti sporazumi, je dejal Puppi, so 
se dejansko izkazali kot pozitiven 
vir razvoja v odnosih med obmej
nim prebivalstvom. Zato je treba 
odločno zavrniti vsak poskus spre
memb vsebine videmskega sporazu
ma p«) raznih upravnih organih 
ter vsako omejeno tolmačenje teh 
sporazumov po carinskih uradih. 
Potem ko je omenil, da je trgovin
ska zbornica zračunala, da je Trst 
na zgubi za 10 milijard lir letno in 
da se ta zguba stalno veča, je pou
daril, da je treba sedaj pričako
vati, da se bo videmski sporazum 
vedno bolj uveljavljal in da je treba 
iskati zadevno rešitev v drugih 
smereh in ne v carinskih omejit-
timiiiimiiiitiimiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiimiiimiii

Ustanovitev
slovenskih
strokovnih
zavodov

Bližajo se velikonočne počitnice 
in ločijo nas še pičli trije meseci 
od zaključka letošnjega Šolskega le
ta. Zaradi tega čutimo za svojo 
dolžnost, da ponovno opozorimo na 
problem, o katerem smo sicer že 
večkrat pisali, ki pa postaja vedno 
bolj pereč. Gre namreč za ustanovi
tev slovenskih strokovnih zavodov, 
ki je nujno potrebna tako v Trstu 
kot v Gorici po popolni uvedbi e- 
notne srednje Sole, s katero so bile 
ukinjene strokovne Sole in tečaji. 
Večkrat smo že poudarili, da že 
sama uvedba enotne srednje Sole 
zahteva ustanovitev strokovnih za
vodov, v katerih naj bi se mladi
na, ki dokonča tri razrede srednje 
Sole in nima namena ter možnosti 
nadaljevanja Študija, strokovno u- 
sposobila za svoje poklicno delo.

Ta problem se ne tiče samo slo
venske etnične skupnosti v Italiji, 
ampak zajema vso italijansko mla
dino in se tiče vseh starSev, ki so 
zaskrbljeni, kam bodo Sli njihovi 
otroci po dokončani srednji Soli. O 
zadevi na Široko razpravljajo stro
kovnjaki in pedagogi po vsej drža
vi, vendar je ta problem za sloven
ske dijake in slovenske starše ter 
za vso slovensko skupnost v Italiji 
bolj pereč, ker nimamo do sedaj 
nobenega takega zavoda ali tečaja, 
medtem ko za italijanske dijake že 
•delujejo.

V Rimu sicer zagotavljajo, da 
proučujejo ta problem v celotnem 
okviru izvajanja šolske reforme, 
vendar ne moremo čakati na ce
lotno rešitev prav iz prej omenje
nega razloga. Dejstvo je, da bi bila 
slovenska skupnost v Italiji zelo 
prizadeta, če bi oblasti zavlačevale 
ustanovitev zadevnih strokovnih za
vodov, kot so že pred časom pred
lagale pristojne slovenske usta
nove.

Zabeležili smo obljube goriške ter 
tržaške občine, zadevo pa morajo 
podpreti tudi drugi pristojni orga
ni, da bo čimprej prišlo do njene 
uresničitve. Z nekaterih strani smo 
slišali, da bi morala o tem vpra
šanju razpravljati mešana jugoslo
vansko - italijanska komisija, da gre 
za vprašanje reciprocitete itd. Naše 
prepričanje pa je, in to ponovno 
poudarjamo, da ustanovitev stro
kovnih zavodov s slovenskim učnim 
jezikom tako na Tržaškem kot na 
Goriškem ne spada in ne more spa
dati v pristojnost zunanjega mi
nistrstva, ampak ministrstva za ob
čo vzgojo. Ne more spadati v pri
stojnost zunanjega ministrstva ali 
v okvir delovanja mešane komisije 
zaradi tega, ker gre za ureditev 
vprašanja, ki ga je sprožila uvedba 
šolske reforme. Ce bi strokovne So
le in tečaji še delovali, ne bi bilo 
govora o teh strokovnih zavodih. 
Jasno je torej, da v tem primeru 
ne more niti biti govora o reci- 
prociteti.

vah ali pa v napačnem tolmačenju 
videmskega sporazuma. Svetovalec 
je nato s podatki prikazal kako 
Tržačani zlasti po gospodarski re
formi v Jugoslaviji iz meseca v 
mesec kupujejo vedno več jugoslo
vanskega bencina. Samo v zadnjih 
šestih mesecih lani so ga kupili 
nad dva milijona litrov več kot v 
drugem polletju 1964. Kljub pove
čanju števila motornih vozil v Trstu, 
se je količina prodanega bencina v 
letošnjih prvih dveh mesecih v pri
merjani z januarjem in februarjem 
1965 zmanjšala za 28,5 odst., ali za 
en milijon 659.163 litrov.

Med razpravo je govorilo še mno
go drugih svetovalcev. Komunistič
ni svetovalec Tonel je dejal, da se 
oni popolnoma strinjajo s to re
solucijo, hkrati pa je obsodil ob
činski odbor in stranke, ki ga pod
pirajo, da se niso doslej dovolj od
ločno zavzeli za rešitev ne samo 
vprašanja bencina ampak tudi dru
gih gospodarskih vprašanj mesta. 
Tonel je poudaril, da so resolu
cije sicer lepa stvar, da pa brez 
konkretne odločne akcije neposred
no v Rimu, ne zaležejo ničesar, kar 
dokazuje, da so bile dosedanje po
dobne resolucije neupoštevane. To
nel je predlagal, da bi se moral 
odbor zavzeti, da bi šla v Rim na 
razgovore z vladnimi predstavniki 
posebna delegacija, v kateri naj bi 
bili zastopani predstavniki vseh go
spodarskih, sindikalnih in politič
nih organizacij. Ostro je obsodil to 
kar se danes dogaja na meji, ko ca
rinske oblasti gnjavijo potnike, ki 
potujejo čez mejo s potnim li
stom.

Svetovalec dr. Simčič (LSS) se je 
prav tako strinjal s predloženo re
solucijo in poudaril, da je treba 
obsoditi to kar danes delajo carin
ske oblasti na mejnih prehodih, ki 
upravičeno razburja prebivalstvo. 
Dr. Simčič je dejal, da medtem ko 
smo pred nekaj leti doživljali na 
jugoslovanski strani stroge carin
ske formalnosti, se danes to do
gaja na italijanski strani, Jugoslo
vani pa hitro opravijo svoje pre
glede.

Socialistični svetovalec Pittoni je 
poudaril, da je socialistični posla
nec Tolloy, sedaj minister, prvi zah
teval za Trst dodelitev posebnega 
kontingenta bencina po znižani ce
ni. Potem ko je izjavil, da se po
polnoma strinja s tem, kar je po
vedal svetovalec Puppi, je izrazil 
željo, da bi ta resolucija dosegla 
boljši uspeh kot prejšnje. Tudi sve
tovalec. Pittoni -Je obsodil sedanje 
strogo nadzorstvo carine na meji 
ter poudaril, da se. videmskega spo
razuma ne sme nihče dotikati. Po 
posegu v razpravo odbornika Fan
taste, ki je povzel misli posamez
nih svetovalcev, je župan dr. Fran- 
zil dejal, da bi se morale tudi 
druge prizadete ustanove tako zavze
ti za to vprašanje, kot so Je doslej 
zavzel občinski odbor. Nato je žu
pan povedal, da mu je minister

zahvaljuje za to pobudo, ki bo pri
nesla Trstu in deželi velike gospo
darske koristi.

Po odobritvi resolucije je občin
ski svet potrdil vrsto upravnih 
sklepov.

V Trstu odprt 
senegalski konzulat

Včeraj je župan dr. Franzil spre
jel na županstvu veleposlanika Se
negala v Rimu Edwarda Camilla 
Basseja, kateri mu je predstavil 
dr. Tristana Columnija, častnega 
konzula Senegala za Tri Benečije.

Pred petimi leti ob prvem obisku 
veleposlanika, mu je dr. Franzil 
prikazal primernost odprtja sene
galskega konzulata v Trstu in se
daj je ta pobuda realizirana, ker 
sta nanjo pristali italijanska in se
negalska vlada.

Senegala obiskal tudi vladnega ko
misarja.

Delo deželnih komisij
Druga deželna komisija za kme

tijstvo, gozdarstvo in gorsko go
spodarstvo, ki se je včeraj sestala 
pod predsedstvom svetovalca Vir- 
golinija, je nadaljevala razpravo o 
zakonskih predlogih demokristja
nov in misovcev o ureditvi lovišč 
na vsem področju videmske pokra
jine. Seje se je udeležil tudi od
bornik za kmetijstvo odv. Comelli. 
Po poročilu, ki ga je podal sveto
valec De Biasio, ki je povzel vse
bino splošne razprave, so sprego
vorili svetovalci Boschi, Bianchini, 
Del Gobbo, Morpurgo in Moschio- 
ni. Po razpravi o posameznih čle
nih so odobrili zakonski osnutek 
demokristjanskih svetovalcev, pri 
čemer se je komunistična skupina 
vzdržala.

SEJA DEŽELNEGA ODBORA

Porazdelitev prispevkov 
za gradnjo ljudskih hiš

Deželni odbor je včeraj na svoji 
seji določil, kako bo razdelil pri
spevke za gradnjo ljudskih stano
vanj na podlagi deželnega zakona 
št. 26 z dne 16. novembra 1965. 
Dežela lahko prispeva po 6 odstot
kov vsako leto za dobo 35 let za 
posojila, ki jih najamejo krajevne 
uprave ali javne ustanove za grad
njo ljudskih stanovanj, za katere 
ne dobe nobenega državnega pri
spevka. Po tem zakonu lahko pri
speva dežela enak odstotek tudi 
gradbenim zadrugam z najmanj 9 
člani, toda le za 15 let. V ta namen 
je bilo določenih 200 milijonov lir 
v proračunu za leto 1965 in 40 mi
lijonov za leto 1966.

Na podlagi tega zakona bodo lah
ko zgradili v vsej deželi 826 stano
vanj za skupno 4 milijarde 580 mi
lijonov lir. Ce k temu dodamo, da 
so že na podlagi deželnega zako
na št. 23 o prispevkih v kapitalu 
pripravili načrte za zgraditev 270 
stanovanj, bodo zgradili skupno 
1.100 stanovanj za 6 milijard lir.

Razne uprave in ustanove so za
prosile za prispevke, ki bi omo
gočili zgraditev stanovanj v vred
nosti 10 milijard lir. Ker je torej 
na razpolago manj sredstev, je od
bor pri porazdelitvi sredstev upo
števal pač najbolj nujne potrebe. 
Tako bodo lahko s temi prispevki 
zgradili v videmski pokrajini 326 
stanovanj, v goriški 144 stanovanj v 
tržaški 218 stanovanj. Pretežni del 
prispevkov bodo dodelili zavodu 
ljudskih hiš (IACP).Včeraj ob 11.30 je veleposlanik 
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RUŠENJE DVEH HIŠ INPS IZ ŠPEKULATIVNIH NAMENOV

43 družinam v hišah INPS 
najavljena prisilna izselitev

Prizadeti stanovalci v Ul. Uoyd 6 in Ul. Calvola 12 sestavili resolucijo, 
ki jo bodo poslali ministru za delo in osrednjemu vodstvu INPS

Odbor stanovalcev v hišah INPS 
na Elizejskih poljanah nam je po
slal v objavo poročilo in resolu
cijo, ki so jo odobrili na sestanku 
spričo sklepa nepremičninskega u- 
rada tržaškega sedeža INPS, ki 
je sporočil prizadetim stanoval
cem v stavbah v Ul. Lloyd št. 6 
in Calvola 12, da bodo omenjeni 
stavbi v kratkem porušili in. .da 
bodo zaradi tega morale družine 
izprazniti stanovanja, ne da bi i- 
mele zagotovljeno drugo stanova
nje.

Prizadeti stanovalci so sklenili, 
da pošljejo ministru za delo m 
socialno skrbstvo ter osrednjemu 
v,ods,tvu INPS resolucijo, ki jo bo 
utemeljila in obrazložila posebna 
delegacija.

V svoji resoluciji prizadeti sta
novalci najprej poudarjajo, da v 
omenjenih stavbah stanuje 43 dru
žin, ki živijo v skromnih gospo
darskih razmerah, saj so to veči
noma družine delavcev, uradnikov 
in upokojencev. Večina teh sta
novalcev ima še stare najemniške

,__ ,_____ , ______ ___ pogodbe in mnogi so najemnik'
Tolloy ob svojem obisku v Trstu I pri omenjeni ustanovi že nekaj
zagotovil, da se bo v vladi zavzel 
za pozitivno rešitev tega vprašanja.

V začetku seje je župan dr. Fran
zil sporočil, da bo prihodnjo so
boto prišel v Trst minister za trgo
vinsko mornarico Natali, ki se bo 
ustavil v našem mestu nekaj dni. 
V nedeljo ob 12. uri bo minister 
sprejet na županstvu. Nadalje je 
župan prečital brzojavko, ki jo je 
poslal predsedniku ustanove ENI 
prof. Boldrini, glede povezave Trsta 
z omrežjum plinovodov v severni 
Italiji, župan se prof. Boldriniju

desetletij. Hiše so bile zgrajene 
leta 1913 in so še v kolikor toli
ko dobrem stanju. Te hiše hočejo 
porušiti samo zaradi tega, da bi 
tam sezidali nove, razkošne pala
če in tako dobivali visoke najem
nine, ne seveda od sedanjih sta
novalcev,

V Trstu je še vedno huda sta
novanjska kriza, saj je po urad
nih podatkih 12.000 prošenj za sta
novanja, število izgonov pa se 
vedno bolj veča. Zaradi tega bi 
rušenje omenjenih stanovanjskih
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ZA SKLENITEV NOVE DELOVNE POGODBE

Uspela stavka delavcev 
podjetij gradbene stroke

Poldnevna stavka v ladjedelnici Felszegy
Včeraj Je bila ves dan stavka grad

benih delavcev, ki sta jo v okviru 
vsedržavne stavke napovedali obe 
tržaški sindikalni organizaciji grad
bincev. Stavka je zelo dobro uspe
la, saj se je je udeležilo okrog 95 
odstotkov delavcev.

Ob 10. uri je bila v Ul. Pondares 
št. 8 enotna skupščina stavkajočih 
delavcev, na kateri sta Jim tajnik 
FILLEA-CGIL Criscenti in tajnik 
FILCA-CISL orisala položaj. Po dalj
ši razpravi so se delavci izrekli za 
nadaljevanje stavkovne borbe, do
kler ne bodo delodajalci pristali na 
sklenitev nove kolektivne pogodbe. 
Delavci pa so stavkali tudi z zahte
vo, da se začnejo izvajati vsa jav
na dela, ki so že v načrtu, tako da 
se ublaži huda brezposelnost v 
gradbeni stroki. Končno zahtevajo 
tudi zvišanje brezposelnostne pod
pore.

Včeraj popoldne so stavkali tudi 
delavci ladjedelnice v okviru stav
kovnega gibanja za sklenitev nove 
pogodbe za kovinarsko stroko.

Danes v krožku »Rodolfo MorandU

Javna debata o 
združitvi PSI in PSDI

V organizaciji kulturnega krož
ka «Rodolfo Morandln bo danes, v 
sredo 30. trn. ob 19- uri v dvorani 
na Trgu stare mitnice (Barriera 
Vecchia) 11, javna debata o temi 
• Socialistična pot in združitev 
med PSI in PSDI*. Debato bodo 
začeli prof. Giuseppe Petronio, 
redni profesor za italijansko lite
raturo na tržaški univerzi in biv
ši član glavnega odbora PSI, dr. 
Teodoro Sala, predstavnik levičar
ske resolucije na zadnjem pokra
jinskem kongresu PSI, in dr. Gio- 
vanni Polli, sindikalni predstavnik 
CGIL, ki je bil med prvimi člani 
tržaške federacije PSI.Zadeva je dovolj jasna in eno-

hoče°'zavlačevati 'Ter iskali razne j * Včeraj ob 12. uri je vladni ko- 
ugovore. misar sprejel upravnega delegata

Autovie Venete dr. Tonuttija, kate
rega sta spremljala odv. Cadolini 
in župan Franzil.

S Jutri, 31. t. m. ob 20. uri bo v 
Ljudskem domu v Ul. Madonni- 
na 19 javna debata o stališču ko
munistov do socialistične združitve 
PSI-PSDI. Uvodno poročilo bo po
dal tajnik Paolo Šema.

Huda nesreča 
delavca v arzenalu

V doku št. 2 Tržaškega arzena
la se je včeraj popoldne pripetila 
huda nesreča, katere žrtev je po- 
stal 40-letni uslužbenec podjetja 
SPREA Romualdo Beltrame s Tr 
ga Valmaura 2, ki je z visečega 
odra ob boku ladje v popravilu 
padel z višine štirih metrov.

Beltrame je stopil na desko, ki 
je visela na vrveh in z boka ladje 
začel strgati rjo, Nenadoma pa 
se je deska zazibala in pri tem 
je delavec izgubil ravnotežje. Pre
den se je utegnil oprijeti je Bel
trame z višine štirih metrov str
moglavil na dno doka. Prisotni 
so ponesrečencu priskočili na po
moč in poklicali rešilni avto RK. 
Beltrameja so odpeljali v bolniš
nico, kjer se bo moral zdraviti 
od 20 do 60 dni zaradi verjetnega 
zloma desnega kolka in udarcev 
po nogah.

Curek vroče smole 
je opekel delavca

Na delu se je včeraj ponesrečil 
32-letni Slavko Plahuta iz Ul. Cri- 
spi 61, uslužbenec podjetja ICEA 
s Trga sv. Jakoba 2. Plahuta je 
okrog 8 ure na gradbišču »Fiat 
Grandi* v Zavljab v velikem kot- 
lu začel mešati vročo smolo. Ne
nadoma ga je po rokah in zapest
jih oplazil curek stopljene smola 
in ga opekel. Plahuto so z zaseb
nim avtom odpeljali v bolnišnico 
in ga s prognozo okrevanja v 10 
dneh sprejeli na dermatološki od
delek.

hij še poslabšalo sedanje stanje 
podražitev najemnin pa ne more 
biti v skladu z nameni in delo
vanjem ustanove kot je INPS, ki 
je bila ustanovljena za izboljša
nje življenjskih pogojev delavcev.

Tudi juridično je zahteva usta
nove INPS, naj stanovalci zapu
stijo stanovanja, neutemeljena in 
v nasprotju z zakonskimi predpi
si. Zadevni zakon iz leta 1950, ka
kor tudi zakon št. 30 iz leta 1963 
določata’, da v primeru rušenja 
stanovanjskih hiš mora stanova
lec dobiti drugo primerno stano
vanje, za katero ne bo plačal več 
kot 20 odst. poviška najemnine, 
ali pa ima pravico, da se povrne 
v novo stavbo ter dobi enako šte
vilo prostorov.

Spričo vsega tega prizadeti sta
novalci naprošajo ministra in o- 
srednje vodstvo INPS, naj posre
dujeta pri krajevni ustanovi INPS, 
da prekliče svoj sklep o izpraz
nitvi stanovanj in rušenju hiš, ali 
pa, če drugače ni mogoče, naj se 
zgradijo primerne ljudske stano
vanjske hiše, tako da bodo vsi 
prizadeti stanovalci dobili primer, 
no stanovanje po nizkih najemni
nah.

Seja občinskega 
sveta v Nabrežini

Sinoči je bila v Nabrežini seja 
občinskega sveta, na kateri se je 
nadaljevala razprava o ureditvi 
prejemkov in staleža občinskih u- 
službencev. Tako komunistični kot 
socialistični svetovalci so postavili 
nove predloge, zaradi tega so na
daljevanje razprave in zadevne 
sklepe prenesli na prihodnjo sejo.

Nato je župan sporočil, da je ob
čina prejela od deželne uprave 1,5 
milijona lir prispevka za škodo, ki 
Jo je lansko neurje povzročilo ob
činskim napravam in nepremični
nam. Od vladnega komisariata pa 
je občina prejela 5 mil. lir za raz
na dela v okviru Selada. S tem 
denarjem bodo zaposlili 10 delav
cev in popravili nekatere poti, ki 
peljejo k morju.

Zupan je tudi sporočil, da Je bil 
sprejet v bolnišnico občinski sve
tovalec Albin Škrk ter mu je v 
imenu občinskega sveta poslal 
tople pozdrave in voščila, da bi 
čimprej okreval. Prihodnja seja bo 
čez dva tedna.

Plodno delo 
blagajne obrtnikov

V nedeljo je bila skupščina dele
gatov pokrajinske bolniške blagaj
ne obrtnikov, na kateri so odobrili 
obračun za leto 1965. Predsednik vi
tez Mazzaroli je podal poročilo, v 
katerem je orisal delovanje bla-

Tržaškega kvestorja dr. Armanda 
Paceja je ministrski svet na svoji 
predvčerajšnji seji na predlog no
tranjega ministra povišal od gene
ralnega iašpektorja v šefa general
nega inšpektorja. Dr. Pace vodi 
urad tržaške kvesture od Januarja 
1961, prej pa Je služboval v Rimu, 
v Viterbu in v Benetkah.

gajne v lanskem letu, hkrati pa 
tudi v vseh preteklih petih letih. 
Orisal je začetne težave zlasti gle
de specialistične in bolnišniške po
moči ter dejal, da bo treba rešiti 
še finančno vprašanje. V petih le
tih je blagajna poskrbela za 164.000 
zdravstvenih storitev, za kar je iz
dala 135 milijonov lir. V bolnišnico 
je bilo sprejetih na račun blagajne 
5428 oseb za skupno 78.000 oskrbnih 
dni, za kar je bilo izdanih 384 mi
lijonov lir.

Predsednik Mazaroli je dejal, da 
bi morala država izdati zakon, po 
katerem bi točno določila njen pri
spevek v zavarovalni sklad, tako da 
bi bil ta prispevek sorazmeren z 
izdatki za zdravstveno oskrbo. Na 
koncu so obrtniki živahno odobra
vali predsednikovo poročilo, ter mu 
v znak hvaležnosti podelili spomin
sko kolajno. Na koncu so delegati 
odobrili obračun.

VČERAJ OD 7. URE DAUE

Protestna zapora 
bencinskih črpalk

Neobjektivne trditve predsednika zveze trgovcev
Včeraj od 7. ure dalje so bile ben

cinske črpalke zaprte, ker so nji
hovi zakupniki proglasili stavko. Z 
njo so predvsem zahtevah, da se 
dodeli tržaški pokrajini določena 
količina bencina po znižani ceni, 
tako da bi proizvodno nagrado nanj 
znišali za 75 odstotkov in bi na
vadni bencin stal 50 lir liter, super 
pa 58,60 lire.

Zakupniki črpalk so se včeraj se
stali na skupščini, na kateri jim je 
govoril predsednik zveze trgovcev 
vitez Geppi. Med drugim je dejal, 
da se je v prvih dveh mesecih le
tos v primeri s prvima mesecema 
leta 1964 prodaja bencina znižala 
za 28,50 odstotka. Toda ta odstotek 
je mnogo večji, ker se je število av
tomobilov medtem zvišalo od 37.546 
na 49.069, to je za 30,7 odstotka. 
Potemtakem kupujejo po Geppijevih 
besedah lastniki vozil razliko v ko
ličini bencina v Jugoslaviji. Da se 
to prepreči ali ublaži, je treba spre
jeti zakon o dodelitvi kontingenta 
bencina po znižani ceni. Geppi je 
dejal, da bodo prav sedaj predlo
žili v parlamentu ustrezni zakonski 
osnutek, ki bo štel štiri člene in ki 
naj bi začel veljati s prvim okto
brom.

Geppi pa je tudi po svoje ocenje
val videmski sporazum in rekel, da 
pomeni način, kakor so ga sklenili, 
hudo napako, zaradi katere ne trpe 
le prodajalci bencina marveč tudi 
druge trgovske panoge. Geppi pa 
pri tem vsekakor ni bil objektiven, 
ker je prikazal le eno plat kolajne 
ter je pozabil na neštete prebivalce 
obmejnega področja v Jugoslaviji, 
ki prinašajo vsak dan zaslužek raz
nim trgovcem in tudi veleblagovni
cam v Trstu. Pomislimo le na veliko 
število raznih gospodinjskih apara
tov, ki so šli lani čez mejo ravno 
v dobi, ko je vladala pri nas v trgo
vinah s temi predmeti prava oseka.

potresnih zadrug v deželi 
Ob zaključku je predsednik po

vedal, da bo v prihodnjih dneh 
predložil deželnemu svetu v raz
pravo in odobritev zakon, s kate
rim se bo ustanovil poseben letni 
sklad 250 milijonov lir za letne 
prispevke in za plačevanje obre
sti na posojila, ki jih bodo zadru
ge najele pri kreditnih zavodih. 
Ta sklad bo služil zadrugam za 
nakup naprav in nepremičnin, za 
povečanje proizvodnje ali pa za 
okrepitev razdeljevalne in prodaj
ne mreže.

Skupščina deželnega 
konzorcija zadrug

V nedeljo je bila v Vidmu 
dvorani trgovinske zbornice prva y zabavnem uvodu bo znani ko- 
letna skupščina deželnega konzor- mični igralec Leo Gavero obrazlo-

• • i . r-%  J 1- a n v Anm. - ■ l t . i * v j _ 1 ■ L

Prof. dr. Kuhelj 
je predaval o astronavtiki

V Slovenskem klubu je včeraj 
zvečer predaval univ. prof. dr. ing. 
Anton Kuhelj o astronavtiki, nje
nem razvoju in sedanjem stanju. 
Predavanje je privabilo lepo število 
poslušalcev, med katerimi so bili 
mnogi, ki sicer niso redni obisko
valci torkovih večerov v Sloven
skem klubu. Predavatelj je v ko
likor mogoče poljudnih izvajanjih 
prikazal vedo, ki je še razmero
ma zelo nova a je že v ospredju 
zanimanja vsega človeštva. S po
močjo številnih slik je razložil šte
vilne probleme, s katerimi se mo
ra ukvarjati astronavtika pri svo
jem nezadržnem napredovanju. Vsi 
velikanski uspehi, ki so bili v teh 
letih doseženi, pa naj bi človeštvu 
prinesli — s to željo je prof. Ku
helj zaključil svoje predavanje — 
novih koristi in ne novih vojnih 
grozot.

Macario v «Moderno»
Komični proces proti zgodovin

sko slavnemu Henriku Vili. je 
vsebina pestre in sočne revije 
«šest žena Erminia VIII.., s ka
tero bo Macanova skupina glasbe
nih komedij nastopala od petka 
dalje v gledališču «Moderno. na 
Istrski cesti, ki je žal trenutno 
edino na razpolago v vsem Trstu.

cija zadrug. Predsednik konzorci
ja Stopper je podal poročilo o do
sedanjem delovanju, v katerem je 
najprej poudaril, da je potrebno, 
da potrošne zadruge čimbolj osre
dotočijo nabavo in prodajo po
tresnega blaga ter da morajo skr
beti za uskladitev svojega dela, 
da bodo povečale svojo moč in

žil vsebino in tako rekoč tudi ob
činstvo samo vključil v razkošno 
sliko tedanjega časa. Macario, či
gar simpatije do Trsta so znane, 
je za to svojo 32. revijsko delo 
sestavil skupino, v kateri so ele
menti odličnega ugleda, med se
boj ubrani v harmoničen kolek
tiv. Frav ta ubranost skupine, iz-

vpliv na trgovskem področju. Na- \ vrstna koreografija Gise Geert,

V tovarni strojev 
je padel z odra

V montažnem oddelku Tovarne 
strojev se je včeraj popoldne po
nesrečil 61-letni mehanik Egidio 
Zannier iz Ul. Cigotti 1. Stal je 
na dva metra visokem odru, kjer 
je na nekem motorju opravljal 
delo, ko se je neredno prestobil 
in nadel z odra. Zannier si je pri 
padcu zlomil levo zapestje, si ver
jetno polomil leva rebra in si po
škodoval levo spodnjo stran pljuč.
Na ortopedskem oddelku bolnišni- 
ce, kamor so ga prepeljali s ta
ksijem, se bo moral zdraviti 40 
dni,
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VČERAJ ZVEČER V UL. PIRANDELLO V SKEDNJU

loga konzorcij*-pa je prav v tem; 
da. vse to delovanje uskladi in da 
se zadružna mreža prilagodi no
vim sodobnim časom.

Glede delovanja konzorcija od 
ustanovitve do danes pa je Stop- 
per poudaril, da je dosegel zado
voljive rezultate pri sklepanju po
godb s proizvajalnimi in pridelo
valnimi podjetji živil in drugih 
proizvodov za gospodinjstvo, da 
je pomagal zadrugam pri nakupin 
na'debelo in jim dajal vsakovrst
no tehnično pomoč.

Ko je govoril o programu kon
zorcija, je omenil, da bo prva nje
gova naloga povečati in izboljšati 
delovanje pri nakupih povrtnin 
in sadja ter organizirati tudi pre
delavo raznih živil. Stopper je na
dalje dejal, da bo treba letos po
večati predvsem kolektivne naku
pe blaga, kar bo nudilo zadrugam 
velike koristi. Nato je dejal, da 
Se bo moral konzorcij utrditi z 
vključitvijo novih članov, da bo 
dejansko predstavljal velik del

Silovit požar v kleti 
zaradi vnetja kerozena

Požar je povzročil za okrog pol milijona lir škode
V kleti enonadstropne hišice v 

Ul. Pirandello 67 v Skednju, ki Je 
last Bruna De Narda, uslužbenca 
v Italsiderju, je sinoči okrog 19. 
ure nastal silovit požar.

De Nardo je v kleti hotel prižga
ti peč na kerosen, toda pri tem 
je tako nerodno ravnal, da se je 
vnetljiva tekočina razlila iz poso
de in se vnela. Visoki plameni so 
takoj začeli lizati stene kleti in po
žar se je kaj kmalu razširil. V sta. 
novanju so bili tedaj De Nardova 
žena Antonia Stellone, mati Emma 
Blason in ded Raffael Blason. Vsi 
štirje so se morali umakniti pred 
silovitim požarom in čakati na pri
hod gasilcev, ki so Jih medtem po
klicali sosedje. Gasilci so prihiteli 
nekaj minut kasneje z dvema briz
galnama pod vodstvom inž. De Ri- 
vere in se takoj lotili dela. Požar 
je tedaj zajel klet in uničil staro 
pohištvo ter ves strop, ognjeni zub
lji pa so že segali v zgornje sta
novanje in poškodovali vrata in 
okna. Po dveh urah trdega dela, 
je gasilcem uspelo požar omejiti, 
potem ko so z močnimi curki vo
de zalili klet.

De Nardova Je pred prihodom 
gasilcev hotela gasiti in pri tem 
se je opekla po levi roki in za
pestju. Ko so v Ul. Pirandello pri
hiteli tudi bolničarji RK, so ji dali 
prvo pomoč zaradi opeklin, ker Je 
De Nardova odklonila sprejem v
bolnišnico, njeno snaho pa so od
peljali v bolnišnico. Po požaru se 
je Stallanova zatekla k sosedom 
ker so jo, verjetno zaradi šoka, 
napadle trebušne bolečine.

Gasilci so okrog 22. ure pogasili 
nastali požar, ki Je povzročil pri
bližno pol milijona lir škode.

Flavia Formicola umrla 
zaradi zastrupitve z 
uspavalnimi tabletami

24-letna Flavia Formicola iz An- 
drone San Cilino 30 se je verjetno 
zastrupila z uspavalnimi tableta
mi. Do takega zaključka so prišli 
preiskovalni organi po včerajšnji

obdukciji trupla.
Formicolova, ki je bila uslužbe- 

na kot bolničarka v neki ambu
lanti, se je predvčerajšnjim po 
kosilu s knjigo pod pazduho na
potila na kratek sprehod v Bo- 
šket. Njena mati, ki je vdova, ni 
niti slutila, da bi hčerka imela u- 
sodne namene. Formicolova je to
rej hodila po stezi proti gozdar
ski hiši, nenadoma pa se je zgru
dila in začela klicati na pomoč. 
Njene klice je slišal študent Clau- 
dio Benes iz Drevoreda 20. sep
tembra 42, ki je bil v bližini in 
ji priskočil na pomoč. Formicolo
va pa je ie umirala. S pomočjo 
nekega sprehajalca, je Benes de
kle prenesel do ceste, toda ob 
prihodu zdravnika RK ni bilo no
bene pomoči več. Ostalo je znano.

Po nekaterih informacijah naj 
bi dekle že nekoč prej skušalo 
narediti samomor.

Obvestilo izletnikom 
v Moskvo

Slovenski klub sporoča:
Vse izletnike v Leningrad in Mo

skvo prosimo, da prinesejo v po
tovalni urad Aurora 3 fotografije 
formata 4x5 z belim ozadjem, ki so 
potrebne za sovjetski vizum. Foto
grafije Je treba prinesti osebno, 
ker bo treba istočasno podpisati 
ustrezni formular. Fotografije je 
treba dostaviti do 5. aprila.

Prosimo tudi, da izletniki v tem 
času poravnajo vpisnino.

Izlet v Radence 
in na otok Rab

Potovalni urad Aurora sporoča, da 
je nekaj prostih mest za izleta v 
Radensko Slatino in na otok Rab 
dne 10. aprila 1966. Cena 7.900 ozi
roma 8.400 lir. Informacije in vpi
sovanje v potovalnem uradu Auro
ra, Ul. Clcerone 4, tel. 29243.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo (Ivan Cankar*

Odborova seja bo danes 30. tm, ob 
20.30. Priporočamo odbornikom toč
no in polnoštevilno udeležbo.

ki je pripravila slike «Mi ha guar- 
dalo., .Le monachelle» in .Le ar
mature. ter prikupnost plesalk, 
vse te lastnosti te glasbene kome
dije so bile predmet izredno po- 
voljnih kritik

Poleg tega boste v tej komediji 
slišali 10 novih popevk, ki sta jih 
uglasbila dirigenta Bertolazzi in 
Mattinelli (ki vodi orkester). Be
sedilo komedije sta napisala A- 
mendola in Corbussi, režiser je 
Carlo Silva, Jacguelina Stafford 
pa vodi izreden balet. Vseh pred
stav, katerih obisk je prepovedan 
mladini do 18. leta, bo pet: v pe
tek, soboto, nedeljo in ponedeljek 
ob 21.15 in v nedeljo popoldne ob 
17. uri. Rezervacija in prodaja 
vstopnic pri UTAT, v Galeriji 
Protti, tel. 38-547 in 36-372 m prt 
blagajni gledališča *Moderno» (te. 
lef. 94-684) med kinematografski
mi predstavami. Parkiranje avto
mobilov na Trgu pred cerkvijo 
pri Sv. Jakobu.

ŠPORTNO ZDRUŽENJE BOR
prireja v soboto, 2. aprila 

od 21. do 3. ure na stadionu 
«Prvl maj»

III. ples pod košem
Igrajo 

F A N S
Vstopnina: moški 700 lir 

ženske 500 lir

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
29. marca 1966 se Je v Trstu rodi

lo 13 otrok, umrlo pa je 13 ljudi.

GLASBENA MATICA 
Trst

obvešča, da je zaradi obole
losti v Slovenskem oktetu, 
napovedani koncert odpove
dan.

Center za raziskavo raka - Trst
in p.d. «Igo Gruden« ■ Nabrežina

vabita na predavanje o borbi 
za PREPREČEVANJE RAKA 
NA MATERNICI, ki bo da
nes, 30. t. m. ob 20.15 v dru
štveni dvorani v Nabrežini. 
Predaval bo dr. Dušan Gruden. 
Sledila bo diskusija. Prisoten 
bo tudi ravnatelj centra za 
raziskavo raka dr. Lovenati.

Slovensko gledališče v Trstu
V Kulturnem domu v Trstu 

od 3. do 11. aprila 1966

Dva pasijona
Napisal - priredil 

MIRKO MAHNIČ 
Scena: VIKTOR MOLKA 

Kostumi: ALENKA BARTLOVA 
Glasba: MARJAN VODOPIVEC 
Režija: MIRKO MAHNIČ
Prodaja vstopnic pri blagajni 
Kulturnega doma vsak dan od 
12. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstav. Rezerv* 

cija na tel. 734265.

GledaMšča
VERDI

Z nedeljsko uprizoritvijo Puccini
jeve opere «La Boheme* se je za
ključila operna sezona 1965-66, sedaj 
pa se začenja tradicionalni ciklus 
spomladanskih simfoničnih koncer
tov. V razdobju dveh mesecev se bo 
na dirigentskem pultu gledališča Ver
di zvrstilo 11 dirigentov, pod kate
rih vodstvom bo orkester gledališča 
Verdi izvajal že objavljeni program, 
začenši z otvoritvenim koncertom, 
ki bo v soboto 2. aprila.

Dirigent prvega koncerta bo Ar- 
thur Grueber, ki je tržaškemu kon
certnemu in opernemu občinstvu že 
dobro znan, saj je nedavno dirigiral 
tudi nekaj VVagnerjevih oper.

V sodelovanju s pianistom Mariom 
delli Pontijem bo Grueber predstavil 
program, ki bo v celoti posvečen 
Ludvigu van Beethovnu. Slišali bo
mo «Leonoro», uverturo št. 2 op. 
72-A, Koncert št. 5 op. 73 za klavir 
in orkester in Peto simfonijo.

Pri blagajni gledališča se danes 
začenja prodaja vstopnic za nekaj 
izvenabonmajskih prostorov, ki so še 
na razpolago.

Razna obvestila
SPDT. Prva seja novoizvoljenega 

odbora bo danes 30. tm. v Ulici R- 
Manna 29 ob 21. uri.

Nazlonale 16.00 »Rapina al sole* ** 
Jean Paul Belmondo. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Arcobaleno 16.00 «Tre colpl dl Win- 
chester per Ringo*.

Excelsior 15.30 «Fumo dl Londra* — 
Technlcolor. Alberto Sordi, Fion* 
Lewis.

Fenice 16.00 «Amburgo squadra orni' 
cidi* Prepovedano mladini pod iz
letom.

Eden 16,00 «La brigata invisibile*.
Grattaclelo 16.00 aAdulterio airitalU' 

na» Technlcolor. Nino Manfredi, 
Catherine Spaak, Prepovedano mla
dini pod 14. letom.

Alabarda 16.30 «Per qualche dollar3 
In piu*. Colorscope, Clint East\vood 
In Glan Maria Volonte.
Zadnje predstave.

Filodrammatlco 16.30 «Una forca P«r 
due» Gary Merryll. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Aurora 16.30 «Judith».
Cristallo 15,30 «Signore e slgnorl* 

Virna Lisi, Franco Fabrizi. Prepo- 
ve^a.-j mladim pod 18. letom.

Garibaldi 16.30 «Questo pazzo, pazzo. 
pazzo mondo della canzone* Tech- 
nicolor. Margareto Lee, Alberto 
Bonuccl.

Capitol 16.30 «La spta che venne dal- 
1’Ovvest* Sean Flynn. Prepoveda
no mladini pod 14. letom.

Impero 16,30 «L’ombrellone».
Vlttorio Veneto 15.00 «11 tormento e 

1’estasi* Technlcolor. Diane Cllen* 
to, Charltcn Heston. Zadnji dan

Moderno 16.30 #Una mano ne!i'om' 
bra» Barbara Frey, Helmut Loh- 
ner. Zadnji dan.

UMR^I SO: 78-letni Giuseppe Udo- Astra 16.00 «Base Luna chlama Ter-
vich, 31-letni Aldo Emilio, 84-letna 
Rosa Ferluga vd. Schuetz, 60-letm 
Pietro Apollonio, 76-letna Angela Ža
ro por, Grattoni, 57-letna Thea Vi
dah por. Pellegrlni, 80-letna Angela 
De Liva vd. Giachelll, 72-letna Elisa 
Crismancich por. Franchl, 66-letria 
Ester Piani por. Scrazzolo. 79-letnl 
Guido Mayer, 69-letna Gemma Ben 
cich vd. Tomasich, 1 mesec stari Ser- 
gio Levacovih, 79-letna Antonia Urh 
vd. Mezgec.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Aha Salute, Ul. Glulia l; Benus- 
sl, Ul. Cavana 11; Picciola, Ul. Orla- 
ni 2; Vernarl, Trg Valmaura 11.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 1.30) 

D’Ambrosi, Ul. Zoruttl 19-c: Cro
ce Verde, Ul. Settefontane 39; Rava- 
slnl, Trg Llberti 6; Testa d’oro, Ul 
Mazzini 43.

Darovi in prispevki
V počastitev spomina pokojnih A- 

lojzlja Bude in Antona Milača daru
je družina Lenardon 2000 lir za Di
jaško Matico.

ra» Technlcolor.
Ideale 16,00 «L'uitlma caccla* Tech- 

nicolor. Robert Taylor, Stewart 
Granger, Debra Paget.

Abbazla 16.00 «La rlvolta dl Fran- 
kensteln* Peter Cushing. Prepove
dano mladini pod 14. letom

Astorla Počitek.

Prosvetno društvo sSlavko Ska**’ 
perlea priredi dvodnevni Izlet 24. I" 
25. aprila t.l. v Radence, Mursko S°~ 
boto Ljutomer in Celje. Prijave ** 
sedežu društva vsak večer (Izvzel*1* 
sobote) od 20.30 do 21.30 In v ned*" 
ljo od 11. do 12. ure do 10. aprila t.l-

Mali oglasi
TAPETNIKE strokovnjake, kvalifici
rane In poldelavce, stalna zaposlitev, 
Išče Perlzzl, vtale DAnnunzio 27.
MLADENIČE največ 17 let stare, želj
ne učenja ročnega dela za tapetnlk*’ 
zavese ln podobno za opremo sta«®' 
vanj, Išče Perlzzl, Vlale DVAonunž1® 
it. 27.

Junc na ffiEHEHk
predvaja danes, 30. t. m. z začetkom ob 18. uri filsn:

TRA DUE FU0CHI
(MED DVEMA OGNJEMA)

Igrajo: ROBERT MITCHITM, FRANCE NUYEN BARRY Sl?L-
LIVAN in KEENAN WYNN
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NASPROTJA IN PROTISLOVJA ZAHODNEGA SVETA

O strategiji in krizi
Atlantskega pakta

Eden od razlogov Francije, da se umakne iz NATO, je tudi v dejstvu, 
da bi se utegnila znajti v vojni, ki bi je ne želela - Žilavo naspro

tovanje ameriškim strateškim koncepcijam
Eden od razlogov, da se je 

Francija odločila umakniti se iz 
NATO, je vsekakor tudi bojazen, 
da bi se nekega dne znašla v 
vojni, ki bi je ne želela.

Ko je govora o tej plati tre
nutne atlantske krize, se vpra
šanje običajno vrti okrog orga
nizacijske sheme integrirane vo
jaške sile NATO ki vsebuje 
takšno nevarnost tako za Fran
cijo kot tudi — v večji alj manj
ši meri — za ostale atlantske si
le, zaveznice ZDA. Vprašanje pa 
s tem še ni izčrpano, v njem so 
vključene tudi strateške koncep
cije atlantskega pakta, katere v 
omenjenem smislu skrivajo še 
večje nevarnosti za evropske čla
nice NATO od onih, ki jih ustvar
ja sama organizirana struktura 
tega pakta.

Namreč vtem, ko organizacij
ska shema NATO, izražena v pri
sotnosti ameriških vojaških enot 
na ozemlju ostalih članic pakta, 
vsebuje nevarnost, da bi te deže
le v določenem trenutku bile 
vpletene v vojno, k; jo vodi ali 
bi jo utegnila voditi Amerika v 
katerem si bodi delu sveta, vse 
dotlej strateške koncepcije NATO 
skrivajo v sebi tudi nevarnost, 
da se evropske članice pakta 
znajdejo v vojni, ki b; v njej bi
le v ospredju (v pogledu uniče
nja), medtem ko bi Amerika bi
la obvarovana.

Gre za spremembo odnosov vo
jaških sil oziroma, točneje, za 
spremembo strukture odnosov vo
jaški sil na relaciji Vzhod-Zahod, 
predvsem pa na relaciji ZDA-SZ, 
kot tudi za spremembe, nanaša
joče se na petdeset let, za stra
teške koncepcije ZDA, ki so jih 
le-te vsiljevale (in jih še vsilju
jejo) zahodni Evropi,

Na pobudo, namreč, Fosterja 
Dullesa, je svet NATO leta 1957 
sprejel strateško koncepcijo 
»množičnega povračilnega mašče
vanja« za svoj vodilni strateški 
Princip. Prevedeno na jezik vo
jaške prakse, bi to pomenilo o- 
rientacijo Zahoda k avtomatični 
jedrski reakciji na sleherno — 
torej tudj klasično — morebitno 
akcijo Vzhoda.

Takšno strateško koncepcijo so 
zahodni strategi pojasnjeval; z 
dejstvom, da je v tem času NA- 
TQ-razpolagal samo s 23. diviti- 
jami, vtem ko so jih dežele Var
šavskega pakta imele 130, a tam 
se je bilo moč postaviti po robu 
samo s pomočjo atomske sile. 
Bistvo stvari pa je predstavljala 
okoliščina, da je Zahod v tem 
obdobju še vedno imel premoč 
v pogledu strateškega jedrskega 
potenciala. 2e samo s tem je, 
potemtakem, razpolagal tudi ž 
možnostjo, da grozi z «jedrsko 
gorjačo«, ne da bj bil pri tem 
izpostavljen enakim grožnjam 
Vzhoda.

Medtem pa so se stvari kore
nito spremenile. SZ je razvila 
razpoložljivost svojih raketno-ter- 
monuklearnih sredstev do tolikš
ne mere, da je bilo vzpostavlje
no ravnotežje jedrskih sil. In ker 
je na tak način, na atomski rav
ni, prišlo do uveljavitve sveto
pisemske resnice, da utegne ti
sti, ki z mečem maha, od meča 
biti pogubljen — so v začetku 
šestdesetih let ZDA bile primora
ne zavreči strategijo «elastičnega 
odgovora«, ki jo je zatem Robert 
McNamara precepil na Atlantski 
Pakt.

Francija se je tej strateški kon
cepciji žilavo upirala, kar je pri
vedlo do tega da ima NATO for
malno še danes eno, v praksi pa 
drugo strateško orientacijo. Za 
spremembo strateške usmeritve 
NATO je, namreč, potrebna so
glasnost vseh dežel — članic. Ker 
Pa te, v glavnem zaradi franco
skega odpora, ni, velja formalno 
še vedno strategija »množičnega 
povračilnega maščevanja« za u- 
radni kurz, v tem ko je v praksi 
— pod pritiskom ZDA — ves me
hanizem NATO »prikrojen« na 
strategijo »elastičnega odgovora«.

Celotno vprašanje bo, morda, 
bolj jasno, če se ga skuša razu
meti na osnovi razlogov, ki so 
Francijo privedli do tega, da je
tiiiiiiiiiifimiimiiiiiimiimiiimtmiiiHiiitmiiiiiiNt

Moorov kip 
prvi atomski 

loži jiekspk
NEW YORK, 29. — Na stadionu 

chicaškega vseučilišča bodo po
stavili spomenik v spomin na pr
vo kontrolirano jedrsko reakcijo, 
k; je bila izvedena leta 1942. 
Skulptura bo visoka 4,6 m in jo je 
slovitemu kiparju Henryju Moo- 
reju leta 1963 naročil odbor uni
verzitetne ustanove »Enrico Fer
mi Memorial«. Skulpturo bodo 
postavili točno na kraj, kjer j« 
sloviti znanstvenik Enrico Fermi 
ob sodelovanju svojih sodelavcev 
leta 1942 postavil svojo »pluto- 
nijsko baterijo«. V pismu, ki ga 
je kipar Henry Moore pisal ch« 
caški vseučiliški ustanovi, opisu
je svojo skulpturo takole:

»Goinji del skulpture predstav
lja oblak v obliki gobe, torej a- 
tomske eksplozije, vendar pa 
hkrati tudi obliko človeške loba
nje. Spodnji del skulpture je ar 
hitektoničen, vdolbine v njej pa 
predstavljajo moje spomine, moj 
vtis notranjosti neke katedrale, 
Vsa skulptura ima namen, prika
zati koncept zadržane sile in 
moči.*

odrekla svojo udeležbo na orož
nih vajah, ki so v načrtu za le
tošnjo jesen. Te vaje predstav
ljajo rutinsko operacijo NATO, v 
teku katere se — vsako drugo 
leto — preizkušajo strateške kon
cepcije pakta. To pa pomeni da 
bi se na letošnjih vajah — kot je 
to bil primer tud; leta 1364 — 
imela preizkusiti strategija »ela
stičnega odgovora«. Po nekih za
hodnih virih, je «osnovna hipote
za manevrov letos ista« kot leta 
1964, ko so vaje «temeljile na hi
potezi okupacije dobrega dela 
Evrope, poleg drugih ozemelj 
Danske, Norveške in celo sever
ne Francije od strani sovražnega 
osvajalca.«

Tu bi nekako bil skrit ključ 
vprašanja. Namreč, odkar je bi
lo vzpostavljeno atomsko ravno
težje sil, v ZDA čedalje bolj pri
dobiva na ceni zamisel omejene, 
celo v atomskem pogledu ome
jene vojne. Računa se, torej, na 
možnost, čeprav morebiti ne for- 
malno-pravnega, vendar pa stvar
nega tihega sporazuma z glav
nim potencialnim nasprotnikom 
o tem, da se v primeru vojne ne 
bi pristopilo k apokaliptičnemu 
raketno-termonuklearnemu dvo
boju, marveč da bi se vojno obra
čunavanje omejilo na «dostojne 
meje«.

Neodvisno od tega, ali so takš
ne meditacije realne ali ne dej
stvo je, da predstavlja prav nji
hovo uresničenje strategijo »ela
stičnega odgovora«. Po njej bi 
se vojna v Evropi — posebno v 
začetni faz; — lahko vodila s 
klasičnim ali pa tudi s «samo» 
taktičnim jedrskim orožjem v 
trenutku, ko bi nasprotnik po-, 
tegnil strateški raketno-termonu- 
klearni meč, šele takrat bi Za
hod v isti meri odgovoril z »mno
žičnim povračilom«, ki danes 
predstavlja gornjo in zadnjo me
jo strategije »elastičnega odgo
vora«.

Potemtakem, takšna strateška 
koncepcija, ki je bila vsiljena 
NATO, dejansko vsebuje nevar
nost, da se zahodnoevropske de
žele znajdejo v vojni, ki bi uni
čila njihovo, ohranila pa ameri
ško ozemlje, kot je tc bil primer 
v prvi in drugi svetovni vojni. 
Oziroma vsebuje nevarnost, da 
se znajdejo v vojni,' 'za katero 
bi ZDA predpostavile, da jo je 
moč voditi na zgoraj opisani na
čin v njej pa bi — kot žrtvi pen- 
tagonske obsedenosti — bili uni
čeni tako Evropa kot Amerika.

Spričo takšne konstelacije stva
ri in dejstev, ni težke razumeti

smisel francoskega nasprotova
nja podobni strateški koncepciji. 
Namreč, nasprotovanje Francije, 
da bi sprejela strategijo »elastič
nega odgovora«, kot tudi njeno 
vztrajanje na strategiji »množič
nega povračila«, očitno ni noben 
izraz kakega francoskega bojevi
tega kurza v smeri neomejene a- 
tomske vojne. Nasprotno, takšno 
francosko stališče je izraz de 
Gaullove težnje, da Ameriko brez
pogojno obveže na takšno obliko 
vojne, ki bi jo sama najmanj mo
gla in smela želeti.

ANDRO GABELIC
Zelo muhasto je bilo zadnje dni to marčno vreme. Spomladansko vreme se je mešalo z 

zimskimi dnevi. In celo do neviht je prišlo, kot je razvidno iz gornje slike
domala

OD 19. DO 22. MAJA V GORICI

Zborovanje pesnikov 
šestih dežel

Na pobudo revije elniziativa I- 
sontina» in pod pokroviteljstvom 
odbornika za kulturo dežele Fur- 
lanije-Julijske krajine bo od 19. 
do 22. maja v Gorici zborovanje, 
ki se ga bodo udeležili pesniki še
stih. srednjeevropskih dežel: Avstri
je, Cehoslovaške, južne Nemčije, 
Italije, Jugoslavije in Madžarske. 
Naslov teme, ki se bo o njej raz
pravljalo, je «Poezija danes». Iz 
vsake od že omenjenih dežel bo 
povabljenih sedem ali osem pesni
kov ter dva ali trije literarni kri
tiki, ki bodo izbrani med najbolj 
vidnimi zadevnimi predstavniki v 
vsaki posamezni deželi.

Pobuda sodi v okvir srednjeev
ropskih kulturnih srečanj, katerih 
namen je od leta do leta organizi
rati podobna zborovanja med pred
stavniki kulturnega življenja iz že 
omenjenih dežela. Osnovni smoter 
teh srečanj bi bil, da se v demo-
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V NOVEM SADU SO RAZPRAVLJALI STROKOVNJAKI

Rajonizacija Jugoslavije za morebitae
jedrske elektrarne

Poraba električne energije je tolikšna, da se postavlja 
vprašanje, ali je treba začeti že z gradnjo jedrskih 
central - Klasični viri so sicer še delno neizkoriščeni, 
vendar se strokovnjaki ogrevajo že za te centrale
Ce primerjamo predvojno zmog

ljivost jugoslovanskih hidro in 
termocentral s sedanjo zmoglji
vostjo, vidimo, da se je ta pove
čala za enajstkrat. Drugi konkret
ni podatki o tem nam pravijo ta
kole: leta 1939 so jugoslovanske 
hidro in termocentrale dale eno 
milijardo 250 milijonov kilovatnih 
ur (kWh) električne energije, v 
letu 1965 pa je ta proizvodnja 
znašala že 14 milijard kWh. Kljub 
temu je v lanskem letu jugoslo
vansko gospodarstvo utrpelo pre
cejšnjo škodo prav zaradi pomanj
kanja električnega toka in to 
kljub temu, da je Jugoslavija 
uvozila iz sosedhih držav precej 
električne energije. Iz tega sledi, 
da se je potrošnja elektrike v Ju
goslaviji močno povečala. Se več 
kot se je povečala njena industrij
ska zmogljivost. Hkrati pa se po
raja vprašanje, kako čimprej po
večati zmogljivost električnih vi

rov za potrebe nadaljnjega indu
strijskega razvoja.

V zvezi s tem se logično po
stavlja tudi vprašanje graditve 
jedrskih central, o čemer je bilo 
že veliko govora tako v javnosti 
kot med strokovnjaki. Poslednji 
pomembnejši dogodek na tem 
področju je bilo dvodnevno po
svetovanje 150 strokovnjakov in 
predstavnikov zainteresiranih or
ganizacij. V Novem Sadu se je 
pretekli četrtek sestalo 150 stro
kovnjakov, in sicer na pobudo ju
goslovanskega komiteja za elek
troniko, telekomunikacije, avtoma
tizacijo in jedrsko tehniko ter 
združenja tehnikov. Ti strokovnja
ki so si postavili vrsto’ vprašanj 
v zvezi z morebitno gradnjo ene 
ali več jedrskih električnih cen
tral. Na dvodnevnem zasedanju 
ni bilo povedanega nič novega, 
konkretno je to posvetovanje iz
zvenelo le kot poziv, da naj se

Turinsko podjetje je pripravilo
še eno novo vozilo - //

Turinsko podjetje je pripra
vilo novo vozilo tudii za bolj za
htevne vozače. Gre za «fiat 124» 
s kubaturo 1200 cm (1197). Ka
kor vidimo z gornje slike, gre za 
klasično obliko avtomobila, ki 
more sprejeti pet potnikov, ki 
jim nudi udobno vožnjo. Ne bo
mo se spuščali v podroben opis 
mehaničnega dela novega vozi
la, pač pa bomo dali nekaj po
datkov, ki zanimajo povprečnega 
potrošnika, torej tudi tistega ki 
se na mehaniko ne spozna ve
liko. Novi avtomobil je dolg le 
nekaj nad 4 metre, njegoVa naj
večja širina pa znaša 1625 mm. 
Njegova teža znaša 855 kg, sprej
me pa pet oseb in do 50 kg prt
ljage.

Je to vozilo na štiri sinhroni
zirane brzine, hlajenje je na vo
do, zavore pa ima na vseh šti
rih kolesih. Prospekt govori, da 
«fiat 124« zmore 140 km na uro, 
v četrti brzini, v prvi brzini zmo
re do 35, v drugi do 60, v tretji

pa do 95 km na uro. V prvi brzi
ni in popolnoma obteženo vozi
lo zmore vzpon 36 odstotkov.

Stiricilindrski motor daje 65 
HP moči, z druge strani pa je 
poraba goriva zelo ekonomična. 
Tudi za to vozilo velja, da se 
olje menja le vsakih 10.000 km 
prevožene poti ali pa po vsakih

šestih mesecih uporabe. Dodali 
bomo, da bencinski tank sprej
me 39 litrov goriva, nadalje da 
so vse štiri brzine sinhronizirane 
in da so zavore ploščne.

Cena vozila še ni znana in jo 
bodo objavili v prvih dneh pri
hodnjega meseca ko ga bodo 
tudi pokazali občinstvu.

čimprej temeljito prouči ta pro
blem v celoti in naj se nekaj 
sklene.

Čeprav je bilo na tem zaseda
nju povedano, da ima Jugoslavija 
še veliko drugih tako imeriovanih 
klasičnih energetskih virov, je ve
čina strokovnjakov bila mnenja, 
da se je treba odločiti za gradnjo 
jedrske električne centrale. Kar 
zadeva druge prirodne vire za 
proizvodnjo električne energije in 
energije nasploh je bilo v Novem 
Sadu ugotovljeno, da bi bilo tre
ba uvesti nove metode za izkori
ščanje klasičnih virov, predvsem 
kar zadeva nadaljnje izkoriščanje 
vodnih bogastev, pa tudi lignita 
za termocentrale ali pa za teme
ljitejše izkoriščanje podzemeljskih 
plinov, glede česar se je v Jugo
slaviji doslej še premalo storilo. 
Kljub temu pa je večina strokov
njakov, razen nekaterih posamez
nikov, mnenja, da je že čas, da 
se Jugoslavija loti «aktivnega in 
ustvarjalnega sodelovanja v grad
nji jedrskih elektrarn» in to «pre
den bodo to vsilili nadaljnji eko
nomski in energetski pogoji». To 
je nujno tudi zaradi tega, ker je 
izgradnja prve jedrske električne 
centrale tudi pogoj za dvig jugo
slovanske industrije, posebno ti
stih podjetij, ki so pomembna za 
izdelovanje opreme za tako ime
novano procesno industrijo.

Pri tem je vredno poudariti, da 
so se jugoslovanski proizvajalci 
jedrske opreme že uveljavili v 
mednarodni konkurenci na tem 
področju. Sodelovanje pri grad
nji domače jedrske centrale pa 
bi to njihovo sposobnost še po
večalo, «še posebej v kooperaciji 
s tujimi partnerji pri gradnji takš-’ 
nih objektov«, kakor je rečeno v 
zaključnih sklepih. Glede tega je 
bilo na novosadskem posvetova
nju tudi rečeno, da so jugoslo
vanske raziskovalne, projektantske 
in proizvodne organizacije kar za
deva kadrovske in materialne 
zmogljivosti, kot tudi kar zadeva 
dosedanje izkušnje, pripravljene 
dati v kooperaciji tujim partner
jem znaten delež pri gradnji jedr
skih elektrarn.

Strokovnjaki so v Novem Sadu 
izrazili tudi potrebo, naj bi se že 
odločilo glede izbire jedrskega 
goriva za morebitne jedrske cen
trale. Proizvodnja domačega jedr
skega goriva bi namreč omogočila 
večjo osamosvojitev Jugoslavije v 
proizvodnji jedrske energije. Za
radi tega je bilo na tem zaseda
nju tudi rečeno, da je treba ugo
toviti, ali Jugoslavija razpolaga z 
zadostnimi ekonomsko dostopnimi 
zalogami urana.

Rekli smo že, da v Novem Sa
du ni bilo sklenjenega nič do
končnega, pač pa da so sklepi 
tega zasedanja izzveneli bolj kot 
poziv elektrogospodarskim podjet
jem, bankam, industrijskim orga
nizacijam in znanstvenim ustano
vam, naj bi podprle pobudo za 
dokončne sklepe o gradnji jedr
skih elektrarn.

Sicer bi mogli tu dati kratek 
oris vseh možnih variant jedrskih
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Stopajte 

naravnost proti svojemu cilju. Ne
pozabite svojih starih prijateljev in 
znancev.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ponovno 
se obrnite za nasvet k nekomu, ki 
vam je v tem smislu nekoč že po
magal. Naglo se boste uveljavili v 
novem okolju.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Vse, 
kar delate, mora imeti neko svojo 
logično utemeljitev. Skušajte navdu
šiti tudi drago osebo za naravne 
lepote.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Ne oce
njujte oseb na osnovi površnih vti
sov. V nekem novem čustvenem od
nosu ne kažite prevelike neučaka
nosti.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Mnogo 
stvari lahko rešite s pomočjo trez

nih razgovorov na štiri oči. Sku
šajte razumeti vzroke uporniškega 
vedenja najmlajših.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Danes 
v svojem delu ne boste naleteli na
večje težkoče. Skušajte najmlajšim 

odgovornost.vcepiti smisel za
TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 

Obnovite poslovne stike, ki ste jih 
nedolgo tega pretrgali. Neka oseba 
drugega spola vam bo pomagala iz 
nevšečne situacije.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Pri izpolnjevanju neke naloge bo
ste spočetka naleteli na težkoče, 
kasneje pa bo vse potekalo bolj

gladko. Ne razkazujte preveč vidno 
svoje samoljubnosti.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Zanimajte se predvsem za dela, ki 
zahtevajo veliko miselno koncentra
cijo. Otresite se svojega pretiranega 
nezaupanja.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Zapreke, ki se boste z njimi spo
prijeli, vas bodo še bolj spodbudile 
k borbi. Ne dovolite, da bi vam 
kdor koli odvzemal preveč časa.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Uspe
lo vam bo prepričati svoje sodelav
ce o pravilnosti neke svoje zamisli. 
Priskočili boste na pomoč nekemu 
svojemu sorodniku.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Danes 
morate varčevati s svojimi močmi, 
ker boste sicer ob koncu dneva pre
več izčrpani. Skušajte čimprej ugo
toviti vzroke svojega nerazpoloženja.
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električnih central, kakor jih je 
prikazal prof. dr. ing. Dragan Po
povič na omenjenem posvetova
nju v Novem Sadu, toda to je 
snov strokovnjakov, ki nestrokov
njaku ne pove veliko. Zato se 
bomo raje omejili na tisti del 
tega zasedanja, kjer je bilo go
vora o morebitnih lokacijah bo
dočih jedrskih električnih central, 
ko bodo v Jugoslaviji začeli z 
gradnjami tudi tovrstnih central.

Proučevanje lokacij za jedrske 
električne centrale se je začelo 
že leta 1962, ko so pravzaprav za
čeli proučevati kriterije glede ta
ko imenovane rajonizacije, ki bi 
prišla v poštev. Te študije so iz
delali predvsem strokovnjaki beo
grajskega «Energoprojekta» ter 
strokovnjaki «Elektro-Vojvodina». 
Pri tem delu so sodelovali tudi 
slovenski strokovnjaki. Pri tem 
proučevanju so se v minulem letu 
večkrat obrnili za posvete tudi na 
švedskega eksperta za te proble
me dr. Karlbona.

Na osnovi teh analiz, kakor sta 
v Novem Sadu sporočila inž. Lju
bomir Mojovič in inž. Janko Ob- 
radovič, sodelavca beograjskega 
«Energoprojekta», je bilo predlo
ženo, da se lokacije morebitnih 
jedrskih central v Dolskem, pri 
Mariborji, v Bosanski Gradiški in 
pri Zadru postavijo za sedaj ob 
stran. Vse druge lokacije pa so 
sprejemljive, ker pri eni lokaciji 
zadovoljujejo eni, pri drugi loka
ciji pa drugi kriteriji. Po mnenju 
omenjenih dveh inženirjev jedrske

elektrarne niso vezane na vire su
rovin in je zato najprimernejša 
njihova lokacija v bližini potroš
nika. Toda ob tem je treba je
mati v poštev tudi nekatere kri
terije, ki se upoštevajo tudi pri 
tako imenovanih klasičnih termo
elektrarnah, k čemer je treba do
dati še kriterij varnosti pred ra
dijskim izžarevanjem.

Na osnovi vsega tega in ob upo
števanju vseh mogočih kriterijev 
ter upoštevajoč že obstoječe hi
dro in termocentrale, so bile iz
delane mape za štiri rajone, torej 
za štiri področja, ki so za gradnjo 
jedrskih električnih central pri
merna ali ne: prvi rajon ali pod
ročje je najbolj primemo; drugo 
področje je primemo; tretje pod
ročje je še primemo; četrto pod
ročje pa je področje, kjer bi 
gradnja jedrskih električnih cen
tral sploh ne prišla v poštev. 
Pravzaprav tako imenovani četrti 
rajon obsega področja, kjer bi 
jedrskih central ne smeli graditi 
zaradi slabih geoloških, seizmolo
ških, hidrogeoloških in meteorolo
ških pogojev. Glede geoloških in 
seizmoloških pogojev bi ob tem 
dodali, da se ti pogoji upoštevajo 
tudi pri gradnjah navadnih hidro- 
central, še tembolj pa pridejo ta 
dva pogoja v poštev pri morebit
ni gradnji jedrskih central. Po
tres namreč more povzročiti ne 
le velikansko škodo, pač pa tudi 
izredno nevarnost za vso okolico, 
posebno ko bi šlo za naseljeno 
področje.

kratičnem vzdušju in svobodni dis
kusiji razvijata medsebojno pozna
vanje in sodelovanje, kot tudi 
študijski ter raziskovalni odnosi 
med predstavniki srednjeevropske
ga kulturnega sveta, in to ob po
polnem spoštovanju raznih kultur, 
tradicij in ideologij, za dosego če
dalje ustreznejšega medsebojnega 
spoštovanja in razumevanja, kar 
predstavlja poglavitni temelj — po
sebno na obmejnih področjih — 
bratskega in mirnega evropskega 
'sožitja.

V zvezi z organizacijo tega sre
čanja med pesniki, bo v vsaki dr
žavi imenovan po en generalni taj
nik, ki bo tudi določil, kdo naj 
bi bil povabljen. Psi povabljeni pa 
se bodo srečanja udeležili kot gost
je in povrnjeni jim bodo tudi stro
ški za potovanje. Vsaka dežela bo 
nadalje imenovala svojega uradne
ga poročevalca, ki bo na zborova
nju spregovoril o sodobni poeziji 
svoje države.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Getulio
Alviani
v «Feltrinelli»
Na šesti razstavi v galeriji 

Feltrinelli razstavlja svoje nena
vadne ustvaritve Getulio Alvia
ni v umetniških krogih avant
garde dobro znani mladi Videm- 
čan. V Trstu smo ga prvič spo
znali na razstavi «Arte program- 
mata», ki jo je prirejala družba 
Olivetti po raznih mestih Itali
je in potem, še bolje v galeriji 
«La Cavanan. Lani pa na raz
stavi kinetske umetnosti v. pala
či Costami_ Od svoje prve oseb
ne razstave v ljubljanski Mali 
galeriji pa do danes, je Alviani 
zaslovel v Nemčiji, Belgiji, na 
Nizozemskem, Franciji in Angli
ji ter Ameriki. Povabljen je bil 
na Zadnji beneški bienale in na 
oni v Sao Paulu v Braziliji.

Čeprav razstavlja tudi tu ne
kaj listov v črnobelem, Alviani 
ni slikar v pravem smislu bese
de. Je to pobornik programatične 
umetnosti, kjer ustvarjalec za 
svojo zamisel pripravi načrt kot 
za izdelavo tehničnega predme
ta, da se nato lahko izdela indu
strijsko v poljubnih količinah. 
Kot opažamo, nastajajo ta de
la pretežno z obdelavo alumi
nijastih plošč s Pomočjo rezkal- 
nega stroja, ki vanje vreže širo
ke skupine tankih vzporednic 
ki gledane iz različnih mest, od
sevajo več ali manj vpadnih žar
kov svetlobe, kar povzroča vi
dez presenetljive nadvižnosti in 
gibanja vzorcev.

Tu vidimo večinoma dela mo
zaično sestavljena iz manjših 
pravokotnikov. Od nekdanjih ce
lotno obdelanih plošč je tu le 
disk, ki se zdi, da se vrti. No
vost so primeri praktične upo
rabe njegovih optičnih odkritij. 
So to raznobarvne svilene rute 
in ženske nogavice za letošnjo 
poletno modo po smernicah še 
novejše umetniške struje, ime
novane op art. Poleg tega je tu 
še zanimiva konstrukcija iz zno
traj rdeče in zelene obarvanih 
prerezov aluminijastih škatel, 
sestavljenih v ploščato piramido, 
ki jo umetnik imenuje eProjekt 
arhitektonske integracije«.

Stoje torej Alvianijeve ustva
ritve nekako med pravo in upo
rabno umetnostjo, kot to priča 
velika stena, ki jo je izvršil la
ni v Leverkusenu. Avtor sam 
piše v katalogu te razstave, da 
se predmeti dajo najpristneje u- 
živati z maksimalno štednjo e- 
nergije opazovanja, tako, da 
koncept ekonomije postaja o 
tem edina vrednost.

MILKO BAMBIČ
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Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Variacije na slov. mo
tive;; 11.35 Radio za šole; 11.55 
Tržaški motivi; 12.15 Pomenek s

valdi in Casella; 9.45 Popevke; 
10.05 Haendel in Verdi; 10.30 So
la; 11.30 Mozartova Serenada K. 
239; 11.45 Skladbe za godala; 13.30 
Solisti lahke glasbe; 15.15 Film
ske in gledališke novosti; 15.45
Gospodarstvo; 16.00 Spored 'za naj-nekaj; 13.30 Glasba iz filmov; 17.00 

Ansambel F. Russa; 17.25 Radio 
za šole; 17.45 Pesem in ples; 18.00 
Ne vse, toda o vsem; 18.15 Umet
nost in prireditve; 18.30 Klavirska 
glasba; 18.50 Motivi, ki so mla
dim všeč; 19.15 Higiena in zdrav
je; 19.30 Slov. zbori z Goriškega;
20.00 Šport; 20.35 Kulturni od
mevi; 21.00 Simfonični koncert; 
v odmoru: Knjižne novosti; 22.30 
Muzika sprint; 22.40 Melodije; 23.00 
Kvartet Milt Jackson.

Trst
12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 

13.40 Conosciani-Tosati: «Partita a 
pugni«; 14.10 Pacchiorijevi solisti; 
14.45 Ansambel «Teen Agers«.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Prenos 

RL; 11.00 Gino Mescoli; 11.15 Plo
šče; 11.30 Današnji pevci; 11.45 
Pisana glasba; 12.00 in 12.55 Glas- 
po željah; 13.40 Operna panorama;
15.00 Glasbeni vrtiljak; 15.45 Bu
čarjeve Belokranjske pisanice; 
16.20 Pevci lahke glasbe; 17.00 
Tretja stran; 17.15 Pedrollov Con- 
certino za oboo in godala; 17.45 
Zbor «Tre pini«; 18.00 Prenos RL;
19.00 Športne vesti; 19.30 Prenos 
RL; 12 15 Metronome quintet; 22.35 
Prokofjev: Kvartet za godala št. 2.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Vi-

mlajše; 16.30 Violinist C. Rossi;
18.00 Tedenska oddaja o slovstvu; 
18.35 Neapeljska lirika; 19.05 Kme
tijska oddaja; 19.15 O morju in 
pomorščakih; 20.25 Mozart: Ma
gična flavta.

II. program
7.30 Jutranja glasba; 9.35 Pisan 

glasbeni spored; 10.35 Nove pes
mi; 11.05 Vesela glasba; 11.40 
Skladbe za orkester; 14.00 Pevci;
15.00 Ital. zbori; 15.15 Izbrani mo
tivi; 15.35 Album za mladino; 16.00 
Rapsodija; 17.00 Plošče; 17.35 Po
ljudna enciklopedija; 17.45 Pisana 
glasba; 18.35 Enotni razred; 18.50 
Vaši izbranci; 20.30 Parada godal;
21.00 Skupno tržišče; 21.40 Sklad
be za soliste in orkester; 22.00 
Nepozabne pesmi.

III. program
18.30 Filmski pregled; 18.45 Mar- 

cellov psalm; 19.30 Koncert; 20.40 
Bompcrti in Torelli; 21.30 Sest 
zborov L. Dallapiccole; 22.15 So
dobna arabska literatura.

Telefon; 12.30 Kmetijski nasveti;
12.40 Slovenske narodne; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.05 Radijska 
šola: Voda opravlja delo; 14.35 
Naši poslušalci čestitajo; 15.20 Za
bavni intermezzo; 15.30 Pihalna 
godba J. Bauer; 16.00 Vsak dan 
za vas; 17.05 Smeri v glasbi; 18.00 
Aktualnosti doma in Jo svetu; 
18.15 Iz fonoteke radia Koper;
18.40 Naš razgovor; 19.05 Glasbe
ne razglednice; 20.00 Ansambel 
Atija Sossa; 20.10 Mozart: »Don 
Juan«; 22.50 Literarni nokturno; 
23.05 Plesni orkester RTV Ljub
ljana.

Ital. televizija
8.30 Sola; 16.45 Nova srednja 

šola; 17.30 Spored za najmlajše;
19.00 Dnevnik; 19.55 Športne vesti 
in ital. kronike; 20.30 Dnevnik;
21.00 Volitve v Veliki Britaniji; 
21.45 Sestanek z Otellom Profa- 
ziom; 22.10 Športna sreda, ob kon
cu dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Svevo-Ke- 

zich: »La coscienza di Ženo«; 22.15 
Velika verstva: Judje.

Jug. televizija

Slovenija
8.05 Glasbena matineja; 8.55 Pi

san svet pravljic; 9.10' Mladinski 
~3udimtzbor radia Budimpešte; 9.30 Lah

ka glasba; 10.15 Tenorist Mitja 
Gregorač; 10.45 Človek in zdrav
je; 11.00 Turistični napotki; 11.15 
Nimaš prednosti!; 12.05 Menotti:

10.00 TV v šoli; 16.35 Poročila; 
16.40 Ruščina; 17.00 Angleščina;

Tiktak: Zgodba o bratcu; 
17.55 Slike sveta — otr. filmski 
žurnal; 18.25 TV obzornik; 18.45 
Oddaja resne glasbe; 19.15 Mozaik 
kratkega filma; 19.40 Cikcak; 19.54 
Intermezzo; 20.00 TV dnevnik; 
20.30 P I. Čajkovski: Carodejka 
— predstava Opere SNG iz Ljub- 
ljane; 22.30 Kulturna panorama: 
23.10 Zadnja poročila.
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S SEJE OBČINSKEGA ODBORA V GORICI

Razprava o industrijskem področju 
in o akciji za obnovo proste cone

3,3 milijona lir in razna javna dela

IZ TR2ICA

Še o slovenskih imenih

Občinski odbor v Gorici je imel ključku skokov so začeli povratno
v ponedeljek zvečer svojo običajno 
tedensko sejo, ki ji je predsedoval 
župan Martina, župan je v uvodu 
poročal o poteku razgovorov za in
dustrijsko cono v Gorici, poslanec 
Zucalli pa je poročal o razvoju ak
cije za obnovo goriške proste cone. 
Zupan je poročal tudi o svojih raz
govorih s prizadetimi ustanovami 
za gradnjo novega poslopja, v ka
terem naj bi uredili sedež Zelene
ga križa.

Proučili so nadalje program hi
gienskih del, ki naj bi jih izvedli 
v tekočem letu s prispevkom dežel
ne uprave. Občinskemu svetu pa bo
do predložili predlog za nakup pro
storov v Ul. Oberdan 15, v katerih 
se nahaja občinska glasbena šola. 
Odobrili so sklep za pogodbeno pla
čevanje občinske trošarine in povi
šanje davka na pse.

Med drugimi ukrepi so poverili 
nalogo odborniku za osebje in žu
panu naj se sestaneta s sindikalni
mi predstavniki občinskih uslužben
cev, da bi skupaj proučili njihove 
probleme kot so izrazili željo sin
dikati. Na predlog odbornika za 
javna dela so odobrili strošek 
900.000 L za ureditev dohoda k otro
škemu vrtcu v Ul. Manzoni, kjer 
bodo morali podreti neko poslopje, 
dalje 1,5 milijona lir za ureditev 
občinskih uradov v pritličju župan
stva ter 900.000 lir za popravila na 
stadionu v Ul. Baiamonti. Odobrili 
so tudi nove cene za ureditev mest
nih pločnikov ter dali svoj prista
nek na predlog, da bi bile mesnice 
ob nedeljah poleti zaprte.

Lep izlet Goričanov 
s SPD v Planico

Na veliki športni manifestaciji ob 
smuški skakalnici v Planici je bilo 
preteklo nedeljo tudi precej Goriča
nov, ki so šli tja z avtobusom in s 
številnimi avtomobili. Avtobusni ir 
let je organiziralo SPD in med iz
letniki je bilo tokrat izredno mno
go mladincev, ki so prišli v polni 
meri na svoj račun.

Krasno vreme in lepi smuški sko
ki so vse navdušili. Takoj po za-

vožnjo, na kateri so se najprej 
ustavili na Brezjah, nato pa še v 
Kranju, Ljubljani in Ajdovščini. V 
Gorico so prišli precej pozno, ven
dar to ni motilo vedrega razpolo
ženja vseh udeležencev, ki so od
nesli s tega izleta kar najlepše 
vtise.

Na velikonočni ponedeljek pri
pravlja Slovensko planinsko dru
štvo iz Gorice avtobusni izlet v 
Vipavo. Tam si bodo ogledali so
dobno vinsko klet ter izvir Vipave 
za hotelom, kjer se bodo ustavili. 
Na povratku bo postanek tudi v 
Ajdovščini. Podrobnosti tega izleta 
bomo javili še naknadno.

Občinski svetovalci v Tržiču Sag- 
gini, Zorzenon in Franco so po
slali županu pismo v katerem pred. 
lagajo, naj bi na prihodnji seji 
občinskega sveta sporočil, da je 
poseben senatni odbor odobril nov 
zakonski ukrep s katerim se spre
minja člen 72 kraljevega odloka iz 
leta 1939 glede dajanja tujih imen 
italijanskim državljanom. Ta ukrep 
proučujejo sedaj v poslanski zbor
nici.

Predlog je v zvezi z afero na ma
tičnem uradu, kjer se je uradnik 
skliceval na omenjeni odlok ko je 
zavrnil ime Davorin, ki ga je neki 
slovenski oče predlagal za svojega 
otroka ter je dovolil le obliko Da
vorino.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj Je bila v Gorici naj višja 

temperatura 15,1 stopinje ob 14.20 
in najnižja 7 stopinj ob 6.30. Pov
prečna vlaga 87 odst.
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PO NESREČI PRI KARL0BAGU

Ranjen je vozil avto 
iz Dalmacije do Gorice

Njega in obe hčerki so sprejeli v 
goriško bolnišnico na zdravljenje

V ponedeljek zvečer nekaj po 22. 
uri so se zatekli po zdravniško po
moč v goriško civilno bolnišnico 53- 
letni Ruggero Gallo iz Brescie, Ul. 
Lamarmora 86 ter njegovi dve hče
ri 24-letna Lucia Gallo in 23-letna 
Valeria Gallo, ki so bili poško
dovani pri prometni nesreči v Ju
goslaviji. Oče si je polomil nekaj re- 
reb na desni strani in so ga pri
držali na zdravljenju za 8 dni, hči 
Lucia si je zlomila desno roko v 
ramenu ter bo ostala v bolnišnici 
10 dni, Valerija pa si je zlomila 
nosno kost in se ranila na levem 
kolenu ter se bo zdravila 8 dni.

Vsi trije so odšli z avtom opel 
kadett na izlet v Zader, kjer sta 
bili obe hčerki rojeni. Na povratku 
je oče, ki je šofiral, zavozil pri 
Karlobagu na oljnati madež od naf
te, ki je bil na cesti. Vozilo je 
zadrsalo ter treščilo v skalo ob ce
sti. Incident se je pripetil v pone
deljek ob 13.30. Avto so za silo 
popravili in čeprav ranjen, ga je
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VČERAJ POPOLDNE V UL. RE

Avto do smrti povozil 
kmetovalca iz Ločnika

77-letni Škorjanc 
med prevozom

podlegel poškodbam 
goriško bolnišnico

Včeraj popoldne ob 15.15 se je 
pripetila v Ločniku prometna ne
sreča, pri kateri je izgubil življenje 
77-letni Alojz Škorjanc, kmet iz Loč- 
nika Ul. Brigata Re 26.

Škorjanc se je vračal domov iz 
gozda in nosil na hrbtu težko buta
ro drv. V tem je privozil po cesti 
svoj avto fiat 850 40-letni Renato 
Lodolo iz Krmina. Avto je zadel ob 
sveženj drv, ki ga Je nosil Škorjanc 
ter podrl moža, ki je obležal hudo 
poškodovan na cesti. Z avtom Zele
nega križa so Škorjanca odpeljali v 
goriško civilno bolnišnico, toda ko 
so ga pripeljali tja je že podlegel 
poškodbam. Na truplu so ugotovili 
zlom reber, levega komolca in ra
me, rano na čelu in druge poškodbe. 
Na kraj nesreče so prišli karabi
njerji iz Ločnika in leteči oddelek 
iz Ul. Sauro. Ugotovili so, da je 
avto po trčenju zaneslo na levo 
stran ceste, kjer Je trčil ob cestni 
drog. Vendar na vozilu ni večje 
škode in iz tega sklepajo, da Lodolo 
ni vozil zelo hitro, šofer je izjavil, 
da je videl moža hoditi po pločni

ku, ko pa je prišel do njega Je ta 
nepričakovano stopil s pločnika na 
cesto, kar naj bi zakrivilo nesrečo.

Gorica
VERDI. 17.15: «La guerra dei to- 

pless». S. Land in S. Romanoff; 
italijansko - ameriški koprodukcij
ski film v kinemascopu in barvah 
Zadnja predstava ob 22. uri.

CORSO. 17.00: «317. battaglione d) 
assalto». J. Perrin in B. Crener. 
Panoramski črno-beli film nagra 
jen na festivalu v Cannesu.

MODERNISSIMO. 16.00: «Gli ospi- 
ti di mia moglie«, lan Carmichael 
in Joan Greenwood: angleški
film; zadnja ob 22.30.

VITTORIA. 17.00: «Attento, Gringo: 
ora si špara«, George Martin in 
Jak Taylor; zadnja ob 21.30.

CENTRALE. 17.00: «Mani insangui- 
nate», W. M9rris in L. Albright. 
Ameriški črriobeli film. Zadnja 
predstava ob 21.30.

oče šofiral do Gorice, kamor 
prišli okrog 22. ure in ostali 
zdravljenju.

Tovornjak je zavozil s ceste 
pri Krminu ter se prevrnil

Včeraj popoldne ob 16.20 so z av
tom Zelenega križa pripeljali v go
riško civilno bolnišnico 45-letnega 
Aristida Gašperini ja doma’ iz Poz- 
zuola. Pridržali so ga za 30 dni na 
zdravljenju zaradi zloma reber, zlo
ma leve noge in udarca na desnem 
stegnu. Gašperini je povedal, da se 
je okrog 16. ure peljal na nekem 
tovornjaku, ko je šofer iz neznanih 
razlogov izgubil na cesti med Ka- 
privo in Krminom kontrolo nad 
vozilom ter zavozil s ceste in se 
je tovornjak prevrnil. Šofer je ostal 
nepoškodovan, njega pa so odpelja
li v bolnišnico.

Nesreča v Selcah
Gradbenik 39-letni Luciano Frat- 

tolin iz Latisane, ki ima v zakupu 
dela pri gradnji avto ceste, se je 
včeraj dopoldne ob 9. uri ponesre
čil pri pregledu nekega opornega 
zidu na križišču Doberdobske ceste 
nad Selcami. Ker Je napak stopil 
je padel kakih 6 metrov globoko 
ter se ranil po obrazu na prsnem 
košu in desnem kolenu. Dobil je 
tudi šok. Odpeljali so ga v tržiško 
bolnišnico, kjer so ga pridržali za 
20 dni na zdravljenju.

V CRDA se je pri delu opekel 
po obrazu z vročim kovinskim zlit- 
kom 22-letni Ramiro Corradini iz 
Tržiča. V bolnišnici so mu nudili 
prvo pomoč, okreval bo v 20 dneh.

V zapor sta morala
Goriška policija je včeraj areti

rala na njunih domovih 70-letnega 
Giovannlja Fontina, iz Ul. Aosta 8 
v Gorici in 52-letnega Gasparra El- 
lera iz Ul. Piazzutta 6. Prvi je bil 
pred časom obsojen na 17 mesecev 
zapora zaradi opolzkih dejanj, dru
gi pa na 8 mesecev zapora in 
35.000 globe zaradi tatvine z vlo
mom. Oba bosta morala odsedeti 
svojo kazen.

S Lovci iz Ronk so sklicali občni 
zbor svojega društva, ki bo v so
boto, 2. aprila ob 20. uri na se
dežu društva v Ul. Aguileia 2.

DE2URNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna PONTONI — 
BASSI v Raštelu, tel. 33-49.

V NEDELJO, 3. APRILA POPOLDNE

Gledališče iz Nove Gorice 
bo gostovalo v Gorici

Predvajali bodo Linhartovo ^Županovo 
Micko» in Garrickovega « Varha >

Precej let je že minilo, kar je 
Goriško gledališče, ki ima svoj se
dež v Novi Gorici, gostovalo tudi v 
Gorici. Končno bodo člani tega 
umetniškega ansambla zopet med 
nami v nedeljo 3. aprila, ko bodo 
ob 4. uri popoldne gostovali v 
Prosvetni dvorani na Verdijevem 
korzu št. 13.

Na sporedu imajo kar dve kome
diji in sicer Goričanom že znano 
Linhartovo «županovo Micko« ter 
Garrick-Smoletovo «Varh». Obe ko
mediji je zrežiral Hinko Košak, 
med igralci pa je več imen prvo
vrstnih igralcev, ki jamčijo, da bo 
predstava res lepo uspela.

Zato vabimo vse ljubitelje gleda
lišča, ki si želijo nekaj ur prijetne 
zabave, naj ne zamudijo te prilož
nosti.

Vstopnina: sedeži I. vrste po 400 
lir; II. vrste po 300; stojišča za 
odrasle po 200 in za dijake po 100 
lir. Predprodaja vstopnic na sedežu 
Slovenske prosvetne zveze v Gorici, 
Ul. Ascoli 1/1 - tel. 24-95, ter eno 
uro pred predstavo pri blagajni 
pred dvorano.

Interpelacija v parlamentu 
o položaju učiteljev

Skupina komunističnih svetoval
cev, med njimi tudi Raffaele Fran
co, so predložili ministru za šol
stvo interpelacijo glede položaja 
učiteljev, ki so se udeležili stro
kovnega natečaja leta 1942, pa niso 
uspeli napraviti izpitov. Obenem 
predlagajo, naj bi bili taki učitelji 
deležni istih ugodnosti kot drugi, 
ki so opravili izpite v smislu zako
na 165 od 13. marca 1958.

Vladni prispevek 
šoli za bolničarke

Tiskovni urad pokrajinske fede
racije PSI sporoča, da je minister 
za zdravstvo Mariotti sporočil po
krajinskemu tajniku PSI, da je po
skrbel za .zplačilo prispevka 4,5 mi
lijona lir za šolo in zavod za bol
ničarke pri civilni bolnišnici v Go
rici.

Cepljenje v Sovodnjab 
in na Vrhu

£ Jutri ob 9. uri bo občinski

njah 43 otrok proti kozam in davi
ti; ob 10.30 pa bo na Vrhu cepil 
9 otrok.

Zaprta cesta pri Krminu
Zaradi gradnje naftovoda ki bo 

speljan tudi preko ceste Krmin - 
Angoris bo na osnovi odloka pred
sednika cestne uprave cesta Krmin. 
Angoris zaprta za promet od 30. 
marca do vključno 1. aprila. Pro
met bodo v tem času usmerili po 
občinski cesti, ki gre malo severno 
od zaprte ceste.

Nova prometna znamenja 
za stranske dohode

Občinska uprava je pojasnila šte
vilne dvome, ki so jih imeli voz
niki, o stranskih dohodih k hišam. 
Ker so doslej zasebniki namestili 
na vrata garaž in dohodih najraz- 
ličnejke napise, znamenja in opo
zorila, je poveljstvo mestnih straž
nikov sklenilo prodajati posebna 
znamenja, ki jih je odobrilo tudi 
ministrstvo za javna dela. Ta zna
menja, ki stanejo 2.500 lir, se na
mestijo na stranske dohode ter 
jih bo moral vsakdo spoštovati. 
Prodajajo jih na poveljstvu mest
nih stražnikov, znesek pa kupec 
plača pri blagajni občinskega eko- 
nomata.

Asfaltirajo cesto 
med Štandrežem 
in Sovodnjami

Podjetje Postir je pričelo v po
nedeljek asfaltirati del pokrajinske 
ceste od štandreža proti Sovod- 
njam. V soboto so s strojem zrah
ljali ter povaljali zgornjo maka
damsko plast, da je postala ravna, 
v ponedeljek pa so nanjo začeli 
polagati obrambno asfaltno plast, 
debelo kakšnih 7 cm. Na takšen 
način bodo prevlekli ves del po
krajinske ceste od železniške čuvaj
nice pri Standrežu do ovinka, kjer 
se priključi krajšnjica iz Standre- 
ža. Delo bodo po vsej verjetnosti 
opravili še v tem tednu, vendar bo, 
kakor se nam vse vidi, ostal še 
vedno v makadamskem stanju rav-

zdravnik Dainese cepil v Sovod-! ni del ceste od ovinka do «kamna«.

SLOVENCI RAZSTAVLJAJO V ČEDADU

V kavami San Marco v Čedadu razstavlja 14 slikarjev amaterjev z 
Jesenic 35 olj. Za razstavo vlada med čedadskimi kulturnimi krogi 
dokajšnje zanimanje. Na sliki je slikar Luigi Bront iz Čedada, po
budnik kulturnih izmenjav ter vnet zagovornik sodelovanja ter med

sebojnega spoznavanja med Italijani in Slovenci

NAMIZNI TENIS

Tudi naj mlajši 
ob zeleni mizi

Prejšnji teden je bil v Dijaškem 
domu notranji namiznoteniški tur
nir za naraščajnike. Udeležilo se 
ga je kar zadovoljivo število igral
cev, med katerimi je tudi nekaj 
takih, ki imajo za to športno pa
nogo pravi talent. Zmagal je po
vsem zasluženo komaj 13-letni Igor 
Grilanc. Fant ni izgubil niti seta, 
čeprav je imel nekaj res močnih 
nasprotnikov. Zlasti se je izkazal 
v napadu, kjer je nizal najlepše 
točke prav s tolčenimi žogami. Pri 
mlademu zmagovalcu kot pri osta
lih pa se je pokazala še v večjem 
delu nepopolna in neizbrušena 
igra. Vidi se, da jim manjka pra
vega treninga in vsled tega tudi 
taktika, ki jo je treba uporabljati 
na vsaki tekmi. Poleg zmagovalca 
so pokazali precejšnjo nadarjenost 
na namizni tenis še Ljubič Roman, 
Semolič Danilo in Sirca Egon.

Prav te- mlade in dobro obetajo
če sile bi potreboval Bor. S terni 
bi lahko slovensko združenje na
doknadilo trenutno pomanjkanje 
naraščajnikov in mladincev.

Lestvica
1. Igor Grilanc
2. Roman Ljubič
3. Boris Sancin
4. Danilo Semolič

VSEH JUGOSLOVANSKIH REPREZENTANC

Obširen koledar
mednarodnih tekem
V dogovoru dvoboj drugoligaških moštev Italije in Jugoslavije

BEOGRAD, 29. — S prijateljsko tekmo s Sovjetsko zvezo, ki bo 
31. t. m. v Sarajevu, bo jugoslovanska nogometna reprezentanca 
prvič nastopila v letošnjem letu. Sploh je vodstvo jugoslovanske no- 
gometne zveze sestavilo zelo obši-ren koledar mednarodnih tekem za 

vrste reprezentanc, ki je na-

T—ar

vse 
slednji:

A reprezentanca
4. maja v Londonu z Anglijo
8. maja v Beogradu z Madžarsko 
1. junija v Beogradu ali Zagrebu 

z Bolgarijo
23. Junija v Hannover ju z Zahodno 

Nemčijo
27 junija v Stockholmu s Švedsko 
18. septembra s Sovjetsko zvezo
5. oktobra s CSSR
6. novembra v Sofiji z Bolgarijo 

B reprezentanca
7. maja v Budimpešti z Madžar

sko
6 novembra z Bolgarijo 

Mladinska reprezentanca 
7. maja v Budimpešti z Madžar

sko
junija s Francijo 
18 septembra s SZ

KOŠARKA MOŠKA A LIGA

Vareški Ignis
prebolel krizo

Presenetljiv poraz beneškega Reyerja
Z jasno, povsem zasluženo zmago na nevarnem pesarskem igri

šču je Ignis dal razumeti, da je prebolel krizo in da bo zdaj mir
no čakal na ponoven direkten spopad z milanskim Simmenthalom v 
odločujoči borbi za prvo mesto in za državni naslov. Cescutti in to
variši so kaj kmalu razbili obrambo Virtusa in Pesara in ravno ta
ko hitro so onemogočili napade
tamkajšnje peterke, ki zdaj razpo
laga še z dvema južnoameriškima 
igralcema. Ta dva pa sta bila pre
pozno vključena v moštvo in še nista 
povsem uskladila svoje igre z ob
stoječo shemo ekipe

To je prišlo še posebno do izra
za v tem dvoboju m Ignisovi 
igralci poznajo prav dobro vse ko
šarkarske trike in so stoodstotno 
izkoristili vsako negotovost doma
činov ter tako izvojevali visokodo- 
nečo zmago. Simmenthal je po 
svoji strani ravno tako zlahka od
pravil rimsko Stello Azzurro. Ta 
peterka, ki je doslej vedno častno 
nastopala v prvi ligi in se stalno 
uvrščala na mesta sredi lestvice, je 
letos močno razočarala in večkrat 
klonila tudi nasprotnikom, s kate
rimi je imela veliko upanje do 
uspeha.

Padovski Petrarca je prvič v le
tošnji sezoni dosegel trištevilčni 
rezultat. Žrtev tega podviga je bo
lonjska Alcisa, ki je v preteklih 
kolih našla v sebi dovolj moči, da 
si je nabrala nekaj točk In napra
vila precejšen korak naprej na po
ti do rešitve pred izpadom. Morda 
je ravno zaradi tega v tem dvobo
ju pazila bolj na igro kot na re-
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njo razliko premagala Biello. Kljub 
zmagi pa ne moremo trditi, da je 
jugoslovanski trener Stankovič od
pravil hibe in šibke točke te pe
terke, ki nikakor ne zmore igre, 
ki bi kvalitetno odgovarjala nivoju 
njenih posameznih igralcev.

Lahko trdimo, da prav sedaj ko 
ekipa skuša uprizoriti v večjem 
številu skupne akcije, pride še bolj 
do izraza globoka razlika o košar
karski koncepciji posameznikov, kar 
bo zahtevalo od novega trenerja 
veliko požrtvovalnosti in truda ter 
ogromno časa, preden bodo vsi at
leti zmožni enega in istega jezika.

Nalašč smo pustili za zaključek 
komentar dvoboja med neapeljsko 
Partenope in beneškim Reyerjem. 
Res, da se moštva, ki imajo že vo
do do grla, znajo boriti tako trdo
vratno, da spreobrnejo še tako ne
naklonjena predvidevanja. Vseeno 
pa si ns moremo raztolmačiti ka
ko je mogoče, da je morala Dju- 
ričeva peterka iz neapeljskih tal 
brez točke. Meje domačinov so 
nam znane Ce so uspeli pomeni, 
da je Reyer, ki nas je v uvodnem 
delu tega prvenstva razveselil z 
vrsto uspehov ter se predstavil kot 
nova košarkarska velesila italijan
skega prvenstva, padel zelo globo-

razom.
Bolj uspešno je bilo drugo bo

lonjsko moštvo Candy. Lombardi- 
jevi igralci so nastopili proti mi
lanski peterki AlTOnestk in so ta
koj v uvodnem delu tekme jasno 
pokazali, da po izgubi tretjega me- 
sta nočejo več tvegati.

V prvem polčasu so povsem pre
gazili goste, ki so se zbrali šele v 
drugem delu tekme, ko so zaigrali 
bolj izenačeno in na višini svoje
ga navadnega standarda.

Oransoda iz Cantuja je s precejš-

j venstva so nas tu pa tam res ne
gativno presenetili, vendar kljub 
vsemu nismo verjeli, da bo morala 
peterka iz Lagune klecniti tudi 
pred znatno šibkejšo Partenope.

Neapeljska ekipa Je tako osvoji
la dve važni točki, ki bosta lahko 
imeli veliko vrednost v zaključnih 
zavrtljajih tega prvenstva ter ji bo
sta lahko omogočili obstanek v ligi.

Zdaj Je dohitela Pesaro In če bo 
znala obdržati korak, bo postal boj 
za obstanek poglavje zase v tem 
letošnjem prvenstvu

L PATRIZIO

od 23. julija do 4. avgusta udelež
ba na mednarodnem turnirju 
v Španiji
Juniorska reprezentanca 

8. maja v Beogradu z Madžarsko 
od 20. do 30. maja turnir UEFA 
od 1. do 5. septembra za balkanski 

pokal v Sofiji
5. oktobra v Beogradu z Vzhodno 

Nemčijo
V dogovoru je še tekma z Zahod

no Nemčijo.
Amaterska reprezentanca 

26. junija s Turčijo 
2. oktobra z Vzh. Nemčijo 
Verjetni nastop na sredozemskih 

igrah (v Tuniziji 1967. leta).
Jugoslovanska zveza je v stiku * 

italijansko za tekmo med drugo- 
ligaško reprezentanco Jugoslavija 
in italijansko reprezentanco B lige- 

Za sestavo A reprezentance P* 
je selekcijska komisija izbrala na
slednje igralce:

vratarja — Pantelič in Skorič 
branilci — Cuzzi, Fazlagič, Vujo

vič, Jeftič
krilci — Rasovič, Ramljak, Va- 

sovič, Zemko, Sliskovič, Bečejac, 
Gugleta

napadalci — Bajič, Hasanagič, 
Zambata, Melič, Skoblar, Djajič, 
Nadoveza, Mojsov.

NOGOMET
RIO DE JANEIRO, 29. — Bra

zilska nogometna zveza je objavila 
seznam 45 igralcev, od katerih bo
do izbrali 22, ki bodo prišli v po
štev za nastop na svetovnem pr- 
venstu. Seznam igralcev je nasled
nji:

vratarja — Managa, Gilmar, F* 
bio, Valdir, Ubirajara

branilci — Carlos Alberto, Djal- 
ma Santos, Fidelis, Murilo, Bynikh- 
dias, Ditao, Brito, Dias, Orlando, 
Leonidas, Altair, Rildo, Fontona, 
Paulo Henrique

krilci — Gerson, Žito, Lima, Fe- 
feu, Dino, Edson, Dudu, Alcino, Ol- 
dair, Denilson

napadaic: — Garrincha, Jairinho, 
Nado, Paulo Borges, Flavio, To 
stao, Parada, Celio, Pelč, Servilio, 
Silva, Parana, Rinaldo, Edu, Ivair.

LONDON, 29. — Angleška enaj
sterica Chelsea se je z današnjp 
zmago 1:0 (0:0) nad Muenchenom 
uvrstila v polfinale turnirja za po
kal sejemskih mest. Prva tekma se 
je končala neodločeno 2:2.

NA NASLOV EVROPSKEGA 
KOŠARKARSKEGA PRVAKA

DANES

Slavija-AEK (Atene)
JUTRI

Simmenthal - Rd. armada
MILAN, 29. — štiri peterke se 

bodo od Jutri do sobote spoprijele 
v borbi za osvojitev naslova ko
šarkarskega prvaka Evrope. Te so 
Simmenthal (Milan), AEK (Atene), 
Slavija (Praga) in Rdeča Armada 
(Moskva)

Jutri zvečer bo v Milanu dvoboj 
Slavija - AEK, v četrtek pa bo 
Simmenthal igral v Bologni proti 
sovjetskim prvakom. Po dosedanjih 
rezultatih sodeč se bo Slavija prav 
gotovo uvrstila v finale. Vprašanje 
pa je, kdo bo drugi finalist. Itali
jani so se sicer dobro pripravili 
za tekmo s sovjetskimi košarkarji, 
vendar predvidevajo, da bodo sled
nji vendarle spravili na kolena mi
lanske tekmece.

jj CECILIJ ZGODBA ~
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Za mizo so sedli takoj, brž ko so prišleci slekli plašče in 
stisnili vsem prisotnim roke. Drugih gostov ni bilo: ta večer 
je sleherna družina preživljala doma, posamezniki pa so odšli 
k sorodnikom. Družina zakupnika je bila zelo številna: razen 
njegovega očeta in matere so bili navzoči vsi poročeni sinovi, 
živeči z očetom, njihove žene in otroci, hčere, ki še niso bile 
omožene, omožene so pričakovale Novo leto v družinah svojih 
mož in samski sinovi, ki so bili prišli iz mesta. Ko so vsi 
posedli, je za dolgo mizo postalo tesno.

Jed za jedjo — makaroni in meso vseh vrst, kokoši in 
zelenjave najrazličnejših oblik, so podajali v tolikšnih količi
nah, da nista bila samo mladeniča, temveč tudi odvetnik, 
prisiljena prositi, naj jima prizanesejo. Samo ona signora, 
ki se je čutila gospodarico v hiši svojega najemnika, je ne
usmiljeno požirala vse, kar ji je spoštljivo podajala zdaj za
kupnikova žena, zdaj njena najstarejša snaha. Mlajša je prav 
tako vneto krmila svoje otroke; mlajši, poldrugo leto star 
otrok, Je sesal materine prsi potem pa vlekel vino iz njenega 
kozarca in na njenih temnopoltih prsih so se sledovi mleka in 
vina spletali v prečudovite vzorce.

«Popijte še tega,« je milo prosil odvetnika starejši zakup
nikov sin, ves rdeč od jedače in pijače.

«Nimam kam spraviti, prepoln sem vsega,* je ta razprl
roke.

«Kako, nikamor? Kadar je posoda polna, Jo odlijejo, po
tem pa jo znova napolnijo: saj so vrata vendar odprta!« se 
,je šalil med splošnim krohotom veseli Toskanec.

«Pijte, gospodje!« je milo prosil tudi zakupnik, «takšnega 
chiantija nima niti sam kralj in tudi prepričan nisem, če bi 
pri papežu našli kaj podobnega.«

«To je naše vino, našega ljudstva vino, naj nas bog blago
slovi s pridelkom in vsakovrstnim obiljem v prihodnjem letu!« 
je svečano spregovoril stari oče. In ker je Novo leto že nasto
pilo, so sinovi vzeli puške, stopili ven in ga pozdravili s tremi 
salvami.

Viko je sedel, gledal in poslušal... Spomnil se je daljnega 
predprazničnega večera na gorati Srpenici pri stricu. Miza je 
bila manjša, toda prav tako obložena z najraznovrstnejšimi in 
okusnimi jedmi, veselo je plapolal ogenj na ognjišču, praba
bica in njen goreč odgovor malovernemu stricu iz Gorice: »Ni
kakor narod ne bo propadel. Moj pravnuk bo doživel novega 
Gubca!«

In ko so po salvah dvignili kozarce za «srečno novo leto»: 
je Viko sam pri sebi dodal: «Za novega Gubca!«

Prihodnja
Ob nedeljah je bilo pri «Rdečih suknjičih« skoraj prazno. 

Po že zdavnaj vkoreninjeni navadi tega dne florentinski ljud
je kosijo doma v družinskem krogu; in vsi trije natakarji — 
Cesare, Antonio in Ottavio (lastnik kavarne je, ne glede na 
revolucionarni izvesek svoje kavarne, zahteval, naj bi usluž
benci nosili imena rimskih imperatorjev) so stali poleg odpr

tih vrat, gledali na trg v pričakovanju gostov, ki bi morali 
zdaj zdaj priti.

Majhen kvadratast trg, oblit od močnih sončnih žarkov, 
se je postopno polnil z ljudmi. Mimo so šli v hitri, semeniški 
hoji florentinski gizdalini v ozkih hlačah, tenkih, barvastih 
srajcah z visokimi ovratniki in širokimi, trdimi manšetami in 
pobliskavali z velikimi kamni na rokavnih gumbih. Spoštova
ni debeli meščani so se sprehajali s svojimi odcvetelimi in pi 
sanimi kot jesenske astre ženami, s celo čredo otrok, od kate
rih je bil drug manjši od drugega. Vsi so bili v belih oblek- 
cah, barvastih, kratkih nogavičkah in lakastih čeveljoih, go 
spe pa spredaj z razpuščenimi kodri. Skupine zijal, v glavnem 
mladeničev brez določnega poklica, so stale na vogalih uilic, 
poleg restavracij in kavam ter kdaj pa kdaj pogledale skozi 
odprta vrata in izmenjavale poklone in dovtipe z obiskovalci

Skozi stranska vrata kavarne je šinil mršav fantek z dve 
ma košarama; v eni so bili izbrani polži za rižoto, specialite
ta kavarne, v drugi pa poceni vrsta majhnih ostrig. Polže je 
dal kuharju, od katerega je prejel srebrn kovanec, košček vče 
rajšnje paštete in prijateljsko klofuto. Potem je odšel na dru
go stran ulice h glavnim steklenim vratom modne kavarne in 
pohitel med mizicami ter vpil na ves glas:

«Sveže ostrige! Izbra-aaane o-o-ostrige!«
Končal je z visoko noto, naglo spustil register ter takoj 

začel izvajati novo frazo.
Viko se je prebil do mizice po svojem okusu, v bližini ve

like, okrogle mize, kjer so bili običajno razloženi časniki, toda 
z ogorčenjem je opazil, da je bila miza že zasedena. Dve mladi 
ženski, prva je bila blondinka, druga pa brinetka, sta se skla
njali nad časniki.

Parinijeva mizica Je bila še prazna. Viko Je zasedel mesto 
nedaleč od nje, pristopil k veliki mizi s časniki in bil znova 
ogorčen: ruskih časnikov ni bilo več tam.

«Cesare,» je poklical, «zakaj danes ni ruskih časnikov, niso 
mar prišli?«

((Nemogoče, sam sem jih položil semkaj,« potem se je ozrl 
in potiho dodal: «Tistile dve dami sta jih vzeli.«

Zares, v rokah blondinke je Viko opazil «BirževiJe vedomo- 
sti«, brunetka pa je brala «Novoje vremja«

((Rusinji sta,« je pomislil Viko, naročil Cesaru obrok hre
novk in kavo ter vzel najnovejšo številko «Avantija». že na 
prvi strani mu Je padlo v oči z velikimi črkami natisnjeno 
sporočilo o podpisu mirovne pogodbe s Turčijo. Druga balkan
ska vojna je bila končana.

Viko se je globoko zamislil: Balkan, «sod smodnika vzhod
ne Evrope«, kjer neskončno dolgo potekajo boji med Slovani 
in Turki, pa tudi med seboj... Kadar se bojujejo s Turki, je 
razumljivo: osvobodilna vojna. Toda med seboj, saj se Je bila 
pravkar končala vojna med Srbi in Bolgari? Kaj vsega niso 
počeli? Prav ima verjetno Avantl, ki meni, da je vzrok nepre
stanega streljanja na Balkanu ščuvanje velikih držav: divide 
et, impera! Tudi Rusija je vmes...

Rusija? Kaj pa lahko da Slovanom? Zdaj bi seveda Viko 
ne zavpil, kot nekoč v tržaški gimnaziji «Evviva car!« Toda 
ali bi zavpil «2ivio Rusija«?

((Pozdravljeni, tovariš!« ga je nekdo nagovoril v ruščini.
Ko je Viko dvignil glavo, Je zagledal visokega Rusa, ki se 

Je zaustavil poleg mizice.
((Pozdravljeni, tovariš Dimitrij,# je radostno odvrnil, se 

dvignil In spoštljivo stisnil ponujeno mu ozko dlan z dolgimi 
suhimi prsti.

«Nad čem pa ste se tako zamislili?« Je vprašal Rus, ki s« 
Ja kratkovidno sklonil nad časnik. «A, mir na Balkanu... Konč
no! Samo, če za dolgo?... To ni daleč od vas, ne? Res, to n® 
zadeva Slovencev, mar ni tako?« Potem je snel ščipalnik ln 
z nasmehom pogledal Vika.

(Nadaljevanje sledi)
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